
Paša adoptēts draugs, jeb  
Kā izvēlēties dzīvnieku  
no patversmes

Kā Latvija 
zaudēja 
50 miljonus

Kuldīgas iela  
pirms vairāk nekā 
100 gadiem
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Ar lielu nopietnību 
un gribu

Z iemassvētku laiks ikvienam no 
mums ir īpašs. Mēs visi vēlamies 
būt kopā ar tuvākajiem, vai ne? 

Iepriecināt. Apdāvināt. Pavadīt labi brīv-
dienas ar pilniem vēderiem un droši vien 
dažam labam arī peldēt “karstvīna upēs”... 
Bet cik daudzi no mums vispār padomā 
par sev tuvajiem tā, kā tas pienākas. Cik 
daudzi no mums izprot un izdzīvo Adventa 
laiku? Retais. Gatavošanās Ziemassvētkiem 
caur Adventa nedēļām nudien nav nekāds 
skaļas līksmošanas laiks ar domu: “jo tuvāk 
Ziemassvētki, jo lielāks “tusiņš””.

Adventa laiks kristīgajā baznīcā un 
patiesībā jau katra mūsu dzīvē ir ļoti īpašs 
pārdomu laiks. Ar pirmo iedegto sveci 
Adventa laikā uzsākam dziļo domāšanas 
periodu, lai ikviens sagatavotos tam patie-
sajam Ziemassvētku brīnuma gaidīšanas 
brīdim. Spilgts simbols ir Adventa vainags 
ar četrām svecēm. Iedegt jaunu katru svēt-
dienu. Sveces spožās gaismas mūs tuvina 
galvenajam notikumam – Kristus dzimša-
nas svētkiem.

Adventa laiks mūsdienu tehnokrātiskā, 
liekēžu, mantraušu, “bemberu” un netik-
lības laikmetā ir īpaši nozīmīgs, un kat-
ram no mums ir jāapstājas, lai apdomā-
tu savu rīcību, noliktu malā savas egois-
tiskās tieksmes, attīrītu sirdzapziņu. Šis ir 
īpašs laiks arī tam, lai mēs katrs savā sirdī 
atklātu žēlsirdības misiju. Palīdzēt savam 
tuvākajam, palīdzēt saviem draugiem, 
paziņām. Adventa laiks ir sagatavošanās 
kam īpašam, kad Kristus ienāk katra mūsu 
dzīvē, domās un sirdī. Kaut lielai daļai 
tikai uz īsu brīdi, klausoties mācītāja spre-
diķī, un tomēr – šis ir brīdis kļūt pašam 
redzīgam, sirdī un domās dzidrākam. 

Pilsētā ir savas labās lietas, ir tādas, kas 
saprātīgi domājošam cilvēkam nav pie-
ņemamas. Galvenais ir – saprasties, būt 
uzklausītiem un sarunāties, kā gaišiem cil-
vēkiem pienākas. Mēs ne Ventspili, nedz 
Latviju neizveidosim tādu, kurā katrs dzī-
votu ar lepnumu, ja tieksimies pēc savu 
iegribu apmierināšanas: varas kāre, dikta-
tūra, “20% likme”, vienmēr uzspiest savu 
viedokli visiem un būt speciālistam visās 
jomās. Iedomāties, ka ar šādu rīcību esi 
nemirstīgs un vienmēr būsi visa epicentrā, 
ir pagalam naivi.

Gan jau daudzi no jums labi zina slaveno 
Raiņa citātu. Ir grūti sevī iekšēji, savā pār-
liecībā mainīties, taču tas nav neiespējami. 
Pārdomāsim katrs pats sevī šīs turpmākās 
četras nedēļas, ko mēs varam darīt citu 
labā. Pārdomāsim savu rīcību šī gada laikā 
un būsim drosmīgi atzīt savas kļūmes, 
nemelot, ieklausīties savos līdzcilvēkos un, 
kas ir ne mazāk svarīgi, arī katrā ventspil-
niekā. Tikai mūsos visos kopā ir spēks, ja 
vien mēs vēlamies padarīt Ventspili atkal 
par plaukstošu pilsētu. Pasniedz otram 
roku pirmais, atver savu sirdi un esi sirdī 
gaišs. Ne tikai Adventa laiku izdzīvojot, bet 
arī pēc tam – katru turpmāko visu mūsu 
kopīgo dzīves dienu. 

 Patiesā cieņā vēlot sirds gaišumu, 
Jūsu Ventspilnieks.lv

Ventspils pilsētas domes opozīcijas 
deputāti vērsušies ar iesniegumu 
pilsētas domē, aicinot Ventspils 
pilsētas pašvaldības, tās iestāžu, 
kapitālsabiedrību, biedrību un 
Ventspils brīvostas pārvaldes bu-
džetos vairs neparedzēt izmaksas, 
kuras nodrošina atsevišķu amat-
personu dārgās iegribas un slēptu 
superalgu izmaksas. Tāpat depu-
tāti aicina pašvaldību atteikties 
no biedrību “Ventspils attīstības 
aģentūra” un “Biznesa attīstības 
asociācija” pakalpojumiem, jo 
minētajām organizācijām deleģētie 
pienākumi pēc būtības ir pašas 
domes struktūru uzdevums. 

Gadu mijas uguņošanai Ventspils pilsē-
tas pašvaldība atkal tērēs prāvu sum-
mu, šoreiz svētku uguņošanai pilsētai 
izmaksās 22 912 eiro bez pievienotās 
vērtības nodokļa (PVN), liecina pazi-
ņojums Iepirkumu uzraudzības biroja 
mājas lapā internetā.

Gadu mijas svētku salūtam dome 
atkal tērēs teju 23 000 eiro

L 
aikraksts “Ventspilnieks.lv” jau 
rakstīja, ka pēdējos gadus visas 
svētku uguņošanas gan valsts svēt-
kos, gan Ventspils pilsētas svētkos 
un gadu mijā rīko viens un tas pats 

uzņēmums – SIA “International Fireworks 
Design”, kas pērn strādāja ar 243 208 eiro 
apgrozījumu un gadu noslēdza ar tikai 
7032 eiro lielu peļņu, liecina uzņēmumu 
datu bāzes “Firmas.lv” pieejamā pārskata 
informācija.

Aizvadītajā vasarā Ventspils pilsētas svēt-
ku uguņošana izmaksāja 23 601 eiro bez 
PVN. Tas bija nedaudz mazāk nekā pagāju-
šajā gadā, taču joprojām daudz vairāk nekā 
citās lielajās pilsētās, Rīgu ieskaitot. Nupat 
18. novembra valsts svētku salūts pilsētai 
izmaksāja 24 235 eiro bez PVN. Ja vēl pie-
rēķina Ventspils pilsētas svētku uguņošanas 

izmaksas, tad kopsumma ir vairāk nekā mil-
zīga, un tā visa ir nodokļu maksātāju nauda.

Salīdzinājumam iepriekš gadu mijas svēt-
ku salūtam Ventspils pilsētā tika iztērēti 22 
900 eiro bez PVN, kamēr Rīga svētku salū-

tam tērēja par 5262 eiro mazāk – galvaspil-
sētai uguņošana izmaksāja 17 638 eiro bez 
PVN. Tikmēr, piemēram, Liepājas pilsētas 
pašvaldība gadumijas uguņošanai tērēja tikai 
4590 eiro. 

Apvienotā saraksta deputāti aicina izbeigt 
nodokļu maksātāju naudas sķērdēšanu

PAR KO NO VENTSPILNIEKU 
NAUDAS MAKSĀ SIMTIEM 
TŪKSTOŠUS?

Attiecībā uz minēto nevalstisko orga-
nizāciju devumu un to funkciju dublēša-
nos ar pašas domes struktūrām, ir vai-
rāki neatbildēti jautājumi. Piemēram, ja 
reiz pašvaldība izveidojusi Pilsētas mārke-
tinga nodaļu un Ventspils pilsētas domes 
Mārketinga padomi, kuru uzdevumos, cita 
starpā,  ietilpst arī pilsētas mārketinga stra-
tēģijas plāna īstenošanas koordinēšana un 
mārketinga stratēģijas uzraudzības īsteno-
šana, tad kādēļ gan Ventspils pilsētas mār-

ketinga stratēģiju Rīgā vēl 2014. gadā izstrā-
dājusi biedrība “Ventspils attīstības aģentū-
ra”, kuras dalībnieks ir Ventspils pašvaldība? 
Ja reiz ar pilsētas atpazīstamību un citiem 
pilsētmārketinga jautājumiem nodarbojas 
minētā biedrība, tad kādēļ gan domei vaja-
dzīgas vēl divas ar mārketinga jautājumu risi-
nāšanu saistītas struktūrvienības? Bet varbūt 
visa sāls slēpjas gadiem pārbaudītajā atalgo-
juma sistēmā minētās biedrības (un vēl citu) 
valdes loceklim un prezidentam Lembergam? 
Piemēram, Ventspils domē no amata pienā-
kumu pildīšanas atstādinātais domes priekš-
sēdētājs 2016. gadā algā saņēma  19 372 
eiro, bet “Ventspils attīstības aģentūrā” – 91 
560 eiro. Kopš 2005. gadā biedrība Lemberga 
kungam nodrošinājusi  799 629 eiro. Turklāt 
jāņem vērā, ka minētās Biedrības  deklarē-
tās funkcijas – Ventspils pilsētas ekonomis-

kās un sociālās attīstības veicināšana – būtu 
jāno drošina pašai domei, tās iestādēm, kapi-
tālsabiedrībām un Ventspils brīvostas pārval-
dei, kuras funkcijas pilnībā sakrīt ar vēl vienu 
Lemberga vadīto biedrību “Biznesa attīstības 
asociāciju” – respektīvi, tām pašām institū-
cijām, kuras ar savu finansējumu nodrošina 
minēto biedrību darbību.  Līdz ar to opozī-
cijas deputātu Ģirta Valda Kristovska, Aivja 
Landmaņa, Ivara Landmaņa un Daces Kornas 
ierosinājums biedrībā “Ventspils attīstības 
aģentūra” un citu domes struktūru budžetos  
vairs neparedzēt izmaksas, kuras saistītas ar 
Ventspils pilsētas domes priekšsēdētāja un 
Ventspils brīvostas pārvaldes priekšsēdētāja 
Aivara Lemberga darba apmaksu un citu viņa 
izdevumu apmaksu, ir tikai likumsakarīgs.
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Jauns ceļš uz Dienvidu molu
Drīzā nākotnē Dienvidu molam varēs piekļūt 
pa jaunu pievadceļu, kuru izbūvēs gar veca-
jām saldētavas ēkām un kas būs savienots ar 
lielo stāvlaukumu. Plānots nostiprināt kāpas, 
izbūvēt ietves 3400 m2 platībā, apgaismoju-
mu un ūdens kanalizāciju, bet teritoriju apza-
ļumot. Darbus uzsāks decembrī, tos plānots 
pabeigt pirms jaunās tūrisma sezonas sāku-
ma maijā. Ventspils brīvostai darbi izmaksās 
590 000 eiro.

Policija patrulē ielās biežāk
Kopš šī rudens Ventspils ielās patrulēt sāku-
šas pašvaldības policijas kājnieku patruļas, lai 
īpaši uzmanītu tās teritorijas, kur atrodas sko-
las, bērnudārzi un interešu izglītības pulciņi, 
taču pārbauda arī iekšpagalmus un jaunie-
šu pulcēšanās vietas. Lai gan kājnieku pat-
ruļas ir bijušas arī agrāk, šoruden nolemts to 
darbu aktivizēt.

Vidumupītē izsūknē niedres 
un augu saknes
Vidumupītē pie t/c “Tobago” pagājušajā 
nedēļā ar peldošo iekārtu uzsāka gultnes 
attīrīšanu no niedru un citu augu saknēm, 
kā arī pirms sūknēšanas tiek atbrīvots ūdens 
tecēšanas ceļš. Saknes tiek mehāniski atda-
lītas no upes gultnes, lai pēc tam sūknis tās 
samaltu un sūknētu prom pa cauruļvadu sis-
tēmu uz Jēkaba ielā uzstādītajiem ģeoteksti-
la maisiem.

Ventspils slimnīcā piedzimis 
500. mazulis
Ventspils slimnīcas dzemdību nodaļā īsi pirms 
valsts svētkiem pasaulē nāca šogad 500.
mazulis. Tā šogad bija meitenīte. Pērn 500.
mazulis piedzima gandrīz mēnesi agrāk. 
Prognozes liecina, ka šogad Ventspils slim-
nīcā, kur teju puse jauno vecāku nav no 
Ventspils, piedzimušo mazuļu skaits būs 
krietni mazāks.

Sāks izmaksāt Ziemassvētku 
pabalstus
Sociālais dienests no 1.decembra sāks izmak-
sāt pašvaldības vienreizējo pabalstu. To varēs 
saņemt 8249 ventspilnieki. 43 eiro saņems 
pensionāri un invalīdi, kuru pensijas apmērs 
pirms nodokļu nomaksas, neskaitot piemak-
su pie pensijas, nepārsniedz 315,14 eiro, kā 
arī bērni ar invaliditāti un bez vecāku gādī-
bas palikušie bērni. Iepirkumu kartes 30 eiro 
vērtībā par katru nepilngadīgu bērnu saņems 
trūcīgās un maznodrošinātās ģimenes.

Izlasē arī divi ventspilnieki
Latvijas basketbola izlases galvenais treneris 
Arnis Vecvagars nosauca to 12 basketbolistu 
vārdus, kuri iekļauti Latvijas izlasē Pasaules 
kausa izcīņas pirmo spēļu posmam. Sastāvā ir 
arī divi BK “Ventspils” spēlētāji – Aigars Šķēle 
un Ingus Jakovičs. Turklāt Eiropas spēcīgāko 
līgu vienības šobrīd izrāda lielu interesi par 
Šķēli, kuram sezonas sākums bijis ļoti veik-
smīgs, taču klubs, kura prezidents ir Aivars 
Lembergs, vilcinās ar viņa pārdošanu.

Uzdarbojas šķūnīšu 
apzadzēji
Pirmssvētku nedēļas laikā ar divu dienu 
intervālu Ventspils centrā uzlauzti un apzag-
ti četri šķūnīši. Kā informē Valsts policija, divi 
šķūnīši uzlauzti Pētera ielā. No viena nozag-
ti dažādi trauki un cirvis, bet no otra – velo-
sipēds un divi cirvji. Vēl divi šķūnīši uzlauz-
ti Kuldīgas ielā. Garnadži aiznesuši dažādus 
darbarīkus.

VENTSPILĪ

Tā kā VAS "Latvijas dzelzceļš" šā gada desmit mēnešos uzstādījis antirekordu, pārvadājot vismazāk kravu pēdējo desmit gadu 
laikā, nav pieļaujama dzelzceļa infrastruktūras maksas celšana, kā arī ļoti kritiski jāizvērtē iecerētā dzelzceļa elektrifikācija, 
domājot, kā šos līdzekļus izmantot efektīvāk. Šādu viedokli pauž bijušais satiksmes ministrs, Saeimas deputāts un Tautsaimnie-
cības komisijas pārstāvis Anrijs Matīss. 

Biedrības “Baltijas asociācija – Trans-
ports un Loģistika” (BATL) prezidente 
Inga Antāne norāda, ka Latvijas eko-
nomika šī gada deviņos mēnešos ir 
zaudējusi aptuveni 50 miljonus eiro ne-
iegūto Krievijas tranzīta kravu dēļ. Gada 
sākumā asociācijas uzņēmumiem naftas 
un ogļu kravu nosūtīšanu caur Ventspils 
ostu Krievijas dzelzceļš apstiprināja  
90% apmērā, bet septembrī tie vairs  
bija tikai 5%. 

Inga Antāne: Nepārkrauto Krievijas 
kravu dēļ Latvija deviņos mēnešos ir 
zaudējusi aptuveni 50 miljonus eiro

A 
sociācija jau līdz šim aktī-
vi aicināja atbildīgo Satiksmes 
ministriju un valdību rīkoties, 
lai samazinātu riskus ekonomi-
kai un nodarbinātībai, ko var 

radīt Krievijas valdības stratēģiskais lēmums 
novirzīt savas kravas caur pašu attīstītajām 
ostām. Jāmin, ka tranzīts ir otra lielākā taut-
saimniecības nozare Latvijā.

Inga Antāne, BATL prezidente: “Statistika 
dienu no dienas kļūst skaudrāka un nepielū-
dzami iezīmē patiesās izmaiņas tranzītā. Šī 
brīža situācijā uzvarētājs būs tas, kurš spēs 
pieņemt ātrus un stratēģiski svarīgus lēmu-
mus. Pirmais mājas darbs ir palielināt Latvijas 
konkurētspēju, piemēram, tas nozīmē atteik-
ties no dzelzceļa infrastruktūras maksas 
palielinājuma no jaunā gada, kas ierindos 
Latviju līderpozīcijās starp Eiropas Savienības 
valstīm ar dārgāko maksu. Ja mēs neva-
ram panākt starpvaldību sarunās kompromi-
su ar Krieviju tranzīta kravu saglabāšanā, tad 
mums ir jādara viss iespējamais, lai izmak-
su ziņā tranzīts, izmantojot Latvijas dzelzce-
ļu, kļūtu pievilcīgs citiem reģioniem. Diemžēl 
mūsu sadarbības partneri Baltkrievijā un citās 
valstīs norāda uz mūsu nespēju konkurēt šajā 
jomā.”

Pēc BATL apkopotās informācijas, šī gada 
septembrī kopējais kravu apgrozījums trīs 
lielākajās Latvijas ostās veidoja 4,5 miljonus 
tonnu, kas ir par 16% mazāk nekā 2014.gada 
septembrī. Šī statistika vēlreiz apliecina, cik 
svarīgas ir katras sarunas ar Krievijas amat-
personām, jo Latvijas ekonomika nav gatava 

šādam kravu apjoma kritumam.
Savukārt, apkopojot informāciju par pār-

krauto ogļu apjomiem Baltijas jūras autrum-
krastu (Krievijas un Latvijas) ostās šī gada 
deviņos mēnešos, var secināt, ka kopējie 
apjomi ir pieauguši, sasniedzot 43 miljo-
nus tonnu. Bet šis apjomu kāpums ir bijis uz 
Krievijas, nevis Latvijas ostu rēķina. Krievijas 
ostās, salīdzinot 2014. gada un šī gada devi-
ņu mēnešu periodu, ogļu kravu pieaugums 
veido 60%. Savukārt Latvijas ostām salīdzi-
not šos periodus ir ogļu kravu samazinājums 
par aptuveni 10%.

Šī gada septembrī BATL iesniedza prem-
jeram, satiksmes ministram, ekonomikas 

ministram, finanšu ministrei un VAS “Latvijas 
dzelzceļš” padomei nozares ekspertu un 
uzņēmumu izstrādātu rīcības plānu ar aici-
nājumu steidzami sākt rīkoties, jo sarunas ar 
atbildīgo Satiksmes ministriju ir nonākušas 
strupceļā. Asociācija, redzot patieso situāci-
ju tirgū un reģionā, nevar piekrist ministrijas 
paustajam viedoklim, ka situācija nozarē ir 
stabila un nav nepieciešami nekādi papildu 
pasākumi tās glābšanai.

Patlaban, pēc Saeimas Tautsaimniecības, 
agrārās, vides un reģionālās politikas komi-
sijas rīkojuma, atbildīgā Satiksmes ministrija 
līdz šī gada decembrim izstrādā nozares attīs-
tības ilgtermiņa redzējumu. 

LDz pie kravu pārvadājumu 
antirekorda nedrīkst celt tarifu

T 
rauksmi par dramatiski krītošajiem 
dzelzceļa kravu pārvadājumu apjo-
miem nozares pārstāvji cēla jau no 
vasaras sākuma, īpaši aktīva šajā 
ziņā bija biedrība “Baltijas asociācija 

– Transports un Loģistika” un tās prezidente 
Inga Antāne, par ko laikraksts “Ventspilnieks.
LV” ir rakstījis vairākkārt. “Tikmēr LDz turpi-
nāja izmantot strausa politiku, gada sāku-
ma kravu apjoma pieaugumu pieplusojot arī 
vasaras mēnešiem, kad notika ievērojams 
kravu apjoma kritums, un ziņojot par kopē-
jā gada kravu apjoma pieaugumu. Oktobra 
ļoti zemie rādītāji vairs neļāva notušēt kravu 
apjoma kritumu, un arī kopējā statistika 
skaidri parāda, ka kravu apjomam ir ļoti nozī-
mīga lejupejoša tendence,” uzsver Matīss.

Viņš atgādina, ka šā gada 10 mēnešos LDz 
pārvadājis tikai nedaudz virs 36 mlj. tonnu, 
kas ir viszemākais rādītājs pēdējo 10 gadu 
laikā. 2012.gadā pārvadāja pat 51 mlj. tonnu. 
Jau pērn LDz vairs nesasniedza šo rādītāju un 
pārvadāja vien 38 mlj. tonnu. Šogad situācija 
vēl vairāk pasliktinājusies, iezīmējot pastāvī-
gu lejupejošu tendenci.

Matīss uzskata, ka šādā situācijā palieli-

nāt dzelzceļa infrastruktūras maksu, tādējādi 
ierindojot Latviju augstākajā dzelzceļa infra-
struktūras maksā Eiropas Savienībā, ir tuv-
redzīgi un nepārdomāti, un tas nebūtu pie-
ļaujams. “Tas neveicinās konkurētspēju, un 
kravu kritums turpināsies. Pie krītoša apgrozī-
juma palielināt cenas ir neprāts. Tarifa paaug-
stināšana nekādā gadījumā nav pieņemama 
situācija,” uzsver Matīss.

Pēc viņa ieskatiem, LDz būtu jādomā par 
iekšēju efektivizāciju, reklāmas un citus mār-
ketinga pasākumu pārskatīšanu, jo šādos 
apstākļos uzņēmums tos nevar atļauties 
tādos apjomos kā līdz šim. Tāpat, pēc viņa 
domām, būtu jāpārskata vadības sistēmas, 
tās optimizējot. “Mēs nevaram tāda apjoma 
kravas apkalpot ar novecojušiem procesiem 
un tik lielu cilvēku skaitu,” ir pārliecināts 
Tautsaimniecības komisijas pārstāvis, norā-
dot, ka tad, ja tiks celtas dzelzceļa infrastruk-
tūras cenas, tad kravu būs vēl mazāk.

Šajā situācijā, pēc Matīsa domām, būtu 
ļoti rūpīgi jāpārdomā, vai Latvija var atļauties 
dzelzceļa elektrifikāciju. “Iespējams, ir jāizvē-
las cits projekts, kur investēt šos līdzekļus, jo 
elektrifikācijas projekts sākotnēji tika progno-

zēts uz 60 mlj. tonnām. Ekonomiskā pamato-
juma šim projektam nav noteikti. Beigu bei-
gās Latvijas dzelzceļš nevarēs atdot aizņem-
tos līdzekļus un tas gulsies uz kravu īpašnieku 
pleciem un valsts budžetu,” bažījas Matīss.

Viņš iesaka ministrijai un valdībai skatīties 
uz citiem alternatīviem risinājumiem Eiropas 
Savienības struktūrfondu līdzekļu investēšanai.

LDz sabiedrībā izskanējušos viedokļus no 
satiksmes un tranzīta nozarēm īpaši neņem 
vērā un ir gatavs elektrifikācijas projektu 
aktīvi virzīt tālāk tā, kā sākotnēji bija iecerēts, 
jo arī Eiropas Investīciju banka esot apsolījusi 
par izdevīgiem nosacījumiem projektu kredi-
tēt pilnībā. Tikmēr šā gada 10 mēnešu laikā 
dzelzceļa kravu apgrozījums Latvijā ir sama-
zinājis par teju pieciem procentiem, nekā tas 
bija pērn – tikai 36,576 mlj. tonnu.

Lai arī kopējais apjoms nav tik liels kā 
Latvijā, tomēr Igaunijai ir izdevies situāciju 
būtiski uzlabot. Pa Igaunijas valsts dzelzceļa 
kompānijas “Eesti Raudtee” sliežu infrastruk-
tūru šā gada pirmajos 10 mēnešos pārvadāti 
9,9 mlj. tonnu kravu, kas ir par 3,8% vairāk 
nekā pagājušā gada periodā, savukārt oktob-
rī vien kāpums ir bijis 10,4%. 
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ATPĒRC TO, KAS TAVS 
Apmetot loku – no Zirām cauri astoņiem 

izsūtījuma gadiem nemīlīgajā Sibīrijā, kurp 
viņa kopā ar mammu un vecmāmiņu  aiz-
vesta deviņu gadu vecumā – Ausma pēc 
“tautu tēva” Josifa Staļina nāves atgrie-

Viņi 
nodzēsa 
manas 
dzimtas 
ugunis
Ventspilniece Ausma Gredzena laiku 
pa laikam ir mēģinājusi iedziļināties, 
kā viņas vectēvs, latviešu zemnieks 
un amatnieks Jānis, un viņa vēl tālā-
kie senči tikuši pie uzvārda Ignis, kas 
latīņu valodā nozīmē “uguns”. Varbūt 
uzvārdu dalīšanas reizē, atzīmējot 
kādu īpašu sava dzimtļauža talan-
tu,  tādu viņiem  piešķīris izglītots 
vietējais barons? Varbūt viņi to 
paņēmuši līdzi, ieceļojot no Lietuvas 
vai prūšu zemes, kur līdzīgas saknes 
vārdi sastopami? Tikpat iespējams, 
ka Ignis atvasināts no kāda vairs ne-
zināma šejienes vietas nosaukuma 
vai pat kalpam dotās iesaukas, kas 
vēlāk nostiprināta oficiālos doku-
mentos. Ausmai gribētos ar tēvu-
tēvu uzvārdu lepoties un saistīt to 
ar vārdu “uguns”, vienlaikus skumji 
konstatējot, ka savulaik kupli pārstā-
vētā  “igņu- uguņu” uzvārda  viņas 
dzimtajā Ziru pagastā vairs nav. Igņu 
likteņus pirms apmēram septiņdes-
mit gadiem līdz ar daudzu citu tās 
puses ļaužu  dzīvēm ciniski  sabradā-
jusi padomju okupācijas vara.

zusies dzimtajā novadā. Atstājot saltajā 
Omskas apgabala zemē vecmāmiņu Annu. 
Taču dzimtajās mājās Tīrumniekos viņai 
nav ļauts apmesties, jo tās piederējušas ne 
vairs  Igņu saimei, bet kolhozam. Kad pēc 
desmit Omskas cietumā un nometināju-
mā Karagandā pavadītajiem gadiem Latvijā 
atgriezies tēvs Fricis un nedaudz agrāk arī 
māte Leonarda, pagaidu iemītnieku nolais-
tās mājas kolhozs bijis ar mieru viņiem pār-
dot par 900 rubļiem. Tolaik ģimenei jau bijis 
kāds nekāds darbs un dzīvesvieta Ventspilī, 
kopīgi nosprieduši, ka tā ir okupantu liku-
mos balstīta ņirgāšanās par bez vainas 
represētajiem – likt maksāt par viņiem pēc 
Dieva un cilvēku likumiem piederošu īpa-
šumu. Arī ar naudu bijis trūcīgi, ne jau uz 
kādu labu darbu varējuši pretendēt bijušie 
izsūtītie. Ēku graustus un 24 hektārus zemes 
Ausma pieprasījusi un atguvusi pēc Latvijas 
neatkarības atjaunošanas, bet tad jau vairs 
nav bijis ne spēka, ne līdzekļu celt laukos 
jaunu māju un iekopt atmatā aizlaisto zemi. 
Par simbolisku samaksu Ausma to atdevusi 
attālai radiniecei, bet arī viņai nesokas ar tās 
izmantošanu. 

MANĀ VIETĀ IZLĒMA ĻAUNA VARA
“Pēc atgriešanās no izsūtījuma tēvs un 

viņa brālis Mārtiņš, arī represētais, uzcēla 
mājas  Saules  (toreiz Komjaunatnes) ielā. 
Agrāko nosaukumu iela atguva tikai pēc 
neatkarības atjaunošanas, simboliski solot 
gaišāku nākotni arī tās namos dzīvojošajiem 
ļaudīm. Daudzi to tā tiešām izjūt, arī es ne 
par iztikšanu, nedz veselību pagaidām nesū-
dzos. Pie vientulības sāku pierast, vecākus 
un vīru  Alfrēdu apciemoju netālajos Meža 
kapos. Satiekos ar Sibīrijas gados iepazī-
to Valdu, ar likteņa biedriem, kas pulcējas 
Ventspils novada politiski represēto apvie-
nībā. Salīdzinot ar mani, ne viens vien no 
viņiem komunistiskā genocīda apstākļos cie-
tis daudz, daudz smagāk. Cenšos atturēties 
no bezjēdzīgas sevis šaustīšanas un neuz-
dot jautājumus – kā būtu, ja būtu. Ne vēstu-
res ratu, ne savu likteni nav spēkos pagriezt 
atpakaļ. Un tomēr – dzīve ir tikai viena. Un 
kāda ļauna vara laikā, kad man bija tikai seši 
gadi, izlēma, kā man to būs nodzīvot. Jo viss 
taču varēja būt labāk un savādāk, ja par to 
būtu ļauts lemt man pašai un maniem tuva-
jiem,” Ausma sakās reti atļaujamies šādus 
sirdi plosošus prātojumus, priekšroku dodot 
kādai praktiskai nodarbei mājā vai dārzā. Bet 
reizēm, pārcilājot senās fotogrāfijas, par to 
nav iespējams nedomāt.  

SIKSNOTIE KREKLI ATŅĒMA TĒVU
Lūk, pavisam maza, melnbalta fotogrā-

fija ar toreiz modīgi robainām maliņām. 
Nezināma amatiera uzņemta 1946. gadā 
Tīrumniekos, kad tur vēl bija Ausmas mīļie 
mamma, tētis un suņuks, vārdā Dogs. 
Smaidīgi vecāki, nekas neliecina, ka burtis-
ki pēc dažiem mēnešiem ieradīsies svešā 
valodā runājoši, bruņoti vīri un brutāli aiz-
vedīs tēti, lai tiesātu par dzimtenes nodevī-
bu un ieslodzītu Omskas cietumā. Par kādu 
“nodevību” ir runa, to sešgadīgā meitene 
sākusi saprast daudz vēlāk, jo ne māte, ne 
vecmamma toreiz par notikušo skaļi bērna 
klātbūtnē nav runājušas. Protams, viņa ne 
reizi vien redzējusi fotogrāfijas, kurās staltais 
tētis bijis Latvijas karavīra formā vai vēroju-
si, kā tēvs uzvelk aizsarga tērpu, lai dotos uz 
dienesta biedru pasākumiem. Arī to mei tēns 

pamanījis, ka šie apģērba gabali kaut kur 
pazuduši, kad uz ceļiem un ciemā parādīju-
šies savādi siksnotos aizsargkrāsas kreklos 
ietērpti, nesaprotamu valodu runājoši karavī-
ri. No mammas un vecmāmiņas vārdiem un 
pusvārdiem Ausma sapratusi, ka tētis kaut 
kādā veidā palīdzējis saviem bijušajiem die-
nesta biedriem, kas ar ieročiem rokās no sve-
šajiem karavīriem paslēpušies mežā un grib 
pret naidīgo pārspēku cīnīties. Mamma viņus 
saukusi par meža brāļiem, paslepus gatavoju-
si un ar tēvu sūtījusi viņiem  ēdienu. Tas sve-
šajiem nav paticis, kaut gan paši viņi lauku 
mājās prasījuši gan sviestu, gan speķi. Kad tas 
nav dots, ņēmuši ar varu vai nozaguši. 

KAM SKAUDA MŪSU ZIRDZIŅŠ 
UN GOVIS?

Toreiz tēvam jau bijuši sakrāti būvmateriāli 
jaunas mājās celtniecībai, Ausma taujājusi, 
kad vecāki viņai nopirks brālīti vai māsiņu... 

“Manam bērna prātam bija grūti aptvert, 
ka viss tā pēkšņi var sabrukt. Pēc trim 
gadiem, kuru laikā mamma un vecmāmiņa 
mēģināja saimniekot Tīrumniekos un maksāt 
nodokļus varai, kas turēja cietumā tēvu, pie-
nāca arī mūsu kārta kāpt lopu vagonos brau-
cienam uz Sibīriju. Līdz šim laikam nezinu 
izvešanas pamatojumu, arī mātei tas nebija 
saprotams. Varbūt kāds bija iekārojis mūsu 
trīs govis, zirgu un iedzīvi, un gribēja izman-
tot situāciju,  lai “tautas ienaidnieka”ģime-
ne pazustu no Latvijas?” Ausmai balsī nav 
naida, tikai rūgtums, ka okupācijas apstāk-
ļus kāds droši vien izmantoja pat ne politis-
kās, bet  savtīgās interesēs. Pēc atgriešanās 
no Sibīrijas, kad Latvija jau bijusi Atmodas 
noskaņās, Igņi gribējuši saņemt ar likumu it 
kā noteikto kompensāciju par pēckara gados 
konfiscēto īpašumu.  Vietējā vara atbildējusi, 
ka tam tai nav naudas. Viss. 

 “GRĪDAS LAKA” 
NO GOVJU MĒSLIEM

Nākamā bildīte jau no Sibīrijas. Četras zālē 
satupušas meitenes, viņu vidū ar kaimiņu 
sunīti pie kājām – Ausma. Fonā kaut kāds it 
kā grausts. 

Ausma daudz ko no pagātnes gatava aizmirst, bet ne aizgājušos mīļos cilvēkus, kas redzami fotogrāfijās.

Ausma ar tēvu Ventspilī pēc atgriešanās no 
izsūtījuma.

Ausmas mātes vectēvs Jānis ( no labās) cara 
armijas dienestā.
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NE PIRMAIS, 
NE VIENĪGAIS LUKSUSAUTO…

Jādomā, daudzi ventspilnieki atcerēsies 
skandālu ap Ventspils brīvostas 2016. gadā 
iegādāto 156 000 eiro vērto luksusauto 
“Audi A8L W12”, ar kuru, kā vēstīja laikraksts 
“Latvijas Avīze”, tiek vadāts Ventspils brī-
vostas valdes loceklis un formāli no amata 
atstādinātais Ventspils domes priekšsēdētājs 
Aivars Lembergs. KNAB toreiz likumpārkā-
pumus nekonstatēja,   bet Ventspils brīvos-
tas pārvalde norādīja, ka tā “nav ne pirmā, 
ne vienīgā” šādas klases automašīna, kas 
iegādāta Ventspils brīvostas vajadzībām. Ar 
šādas klases auto braucot brīvostas pārval-
des valdes locekļi un darbinieki un tiekot 
vadāti investori no Ķīnas, ASV, ES un citām 
valstīm. “Brīvostas vadībai, kas regulāri mēro 
ceļu uz Rīgu, automašīna ir ne vien pārvieto-
šanās līdzeklis, bet arī darba kabinets sešas 
stundas dienā, kas jāpavada ceļā uz dažā-
dām sanāksmēm galvaspilsētā,” paziņoja 
Brīvostas pārvaldē. Taču šādu auto iegāde un 

Apvienotā saraksta deputāti aicina izbeigt 
nodokļu maksātāju naudas sķērdēšanu
 turpinājums no 1. lpp.

uzturēšana maksā lielu naudu, kura, savu-
kārt, pašvaldību struktūru gadījumos nāk 
no nodokļu maksātāju kabatām. Tādēļ opo-
zīcijas deputāti aicina domes struktūru, tai 
skaitā Ventspils brīvostas pārvaldes budžetos 
vairs neparedzēt izdevumus dārgā autoparka 
uzturēšanai, kurš nodots Ventspils pašvaldī-
bas policijas rīcībā un ar kuru ikdienā pārvie-
tojas Ventspils pilsētas pašvaldības vadība. 
Deputāti piedāvā šādu autotransportu reali-
zēt un turpmāk atteikties no ekskluzīva – pre-
mium autotransporta iegādes, uzturēšanas 
un nodošanas atsevišķu amatpersonu vaja-
dzību nodrošināšanai.

“SMADZEŅU SKALOŠANA” 
PAR NODOKĻU MAKSĀTĀJU NAUDU

Pavasarī Latvijas Televīzijas raidījums 
“Aizliegtais paņēmiens” pievērsa uzmanību 
tam, kā piecās lielākajās pilsētās ārpus Rīgas 
pašvaldības cenšas sevi un savus līderus rek-
lamēt caur medijiem. Galvenais akcents tika 
likts uz to, kādi pašvaldību, tātad nodokļu 
maksātāju, līdzekļi tiek izlietoti šajās “sma-
dzeņu skalošanas” kampaņās. Visvairāk izcē-
lās Ventspils pašvaldība. Raidījums ziņoja par 
desmitiem tūkstošu eiro, kas iztērēti sadarbī-
bas līgumiem ar laikrakstu “Ventas Balss” un 

Kurzemes televīziju. ‘” Aizliegtā paņēmiena” 
komanda bija atklājusi, ka  “Ventas balsī” 
ieplūst simtos tūkstošu mērāmi pašvaldības 
finanšu resursi. Piemēram, 2015. gada noga-
lē noslēgts līgums par 170 000 eiro, 2017. 
un 2018. gadā šī summa sasniedz 369 000 
eiro. Ar Kurzemes televīziju 2016. gadā slēgts 
līgums par 101 000 eiro, bet 2017. un 2018.
gadā – jau par 284 000 eiro. Ņemot vērā šīs 
nebūt ne mazās summas., Apvienotā saraks-
ta deputāti aicina domes struktūru budžetos 
vairs neparedzēt izdevumus amatpersonu 
privāto vajadzību nodrošināšanai. “Deputāta 
Aivara Lemberga video sesiju, preses kon-
ferenču, apkalpojošā personāla un citas pri-
vātās izmaksas, tāpat kā Domes struktū-
ru izdevumi, kuri rodas partijas “Latvijai un 
Ventspilij” vajadzību nodrošināšanai, piemē-
ram, SIA “Ventas Balss” un citu mediju pakal-
pojumi, TV raidījumi, kuros dalību ņem tikai 
partijas “Latvijai un Ventspilij” domes depu-
tāti, nav iekļaujami Domes struktūru budže-
tos. Ja Ventspils pilsētas domes deputātam 
Aivaram Lembergam, partijai ““Latvijai un 
Ventspilij” un tās pārstāvjiem ir nepiecieša-
ma reklāma, tad tā ir jāapmaksā no Aivara 
Lemberga un attiecīgās partijas un tās biedru 
privātajiem līdzekļiem.” Tāpat deputāti aici-
na domes struktūru budžetos, kuri paredzēti 
kultūras, sporta pasākumu un pilsētas dažā-
du svētku nodrošināšanai, atteikties no atse-
višķu amatpersonu propagandu nodrošino-
šām izmaksām. ““Lentīšu griešanas” izmak-
sas ir jānovirza sabiedrības daudzo vajadzību 
nodrošināšanai,” uzsver deputāti.

IETAUPĪTOS LĪDZEKĻUS AICINA 
NOVIRZĪT SOCIĀLIEM MĒRĶIEM

Tādējādi ietaupītos līdzekļus Apvienotā 
saraksta deputāti iesaka novirzīt bērniem, 
pensionāriem, invalīdiem, represētām per-
sonām, daudzbērnu ģimeņu pārstāvjiem 
nodrošinot bezmaksas pārvietošanās pie-
ejamību pašvaldības   SIA “Ventspils Reiss” 
pilsētas un tai pieguļošo teritoriju autobusu 
maršrutos. 

Naudu varētu arī novirzīt privātajiem īpa-
šumiem pieguļošo, pašvaldībai tieši vai 
pakārtoti piederošu teritoriju uzturēšanai, 
lai nodokļu maksātājiem – privātīpašniekiem 
turpmāk vairs nevajadzētu apkopt to īpa-
šumiem pieguļošos trotuārus un ielas pos-
mus. Līdzekļus lietderīgi varētu izmantot arī  
pašvaldībai tieši un pakārtoti piederošajās 
sabiedriskajās būvēs notiekošo sabiedrisko 
funkciju drošai un kvalitatīvai nodrošināšanai, 
proti, sociālo, medicīnas, izglītības, kultūras, 
sporta pakalpojumu kvalitatīvākai nodrošinā-
šanai, kā arī Ventspils sakrālo celtņu renovā-
cijas un uzturēšanas programmas izstrādei un 
tās realizācijai. 

Deputāti arī iesaka daļu no šādā veidā 
ieekonomētiem līdzekļiem novirzīt Projekta 
“Latvijas karogs” realizācijai Ventspilī. Tas ir 
unikāls ilgtermiņa projekts, kura ietvaros līdz 

Ventspils attīstības aģentūras  
valdes locekļa un prezidenta  
Aivara Lemberga atalgojums  
biedrībā “Ventspils 
attīstības aģentūra” 
2005.   17 074 EUR 
2006.  20 632 EUR 
2007.  16 136.68 EUR 
2008.  72 510,77 EUR 
2009.  76 775,50 EUR 
2010.  83 664,84 EUR 
2011.  83 664,84 EUR 
2012.  83 664,84 EUR 
2013   83 664,84 EUR 
2014.  83 664,84 EUR
2015.  86 616,21 EUR
2016.  91 560,00 EUR

Biznesa attīstības asociācijas 
valdes locekļa, valdes 
priekšsēdētāja Aivara  
Lemberga atalgojums biedrībā  
“Biznesa attīstības asociācija” 
2005.   170 744,62 EUR 
2006.  nav informācijas
2007.  126 635,59 EUR 
2008.  187 819,08 EUR 
2009.  172 998,57 EUR 
2010.  187 819,08 EUR 
2011.  187 819,08 EUR 
2012.  187 819,08 EUR 
2013   46 954,77 EUR 
2014.  187 819,08 EUR 
2015.  187 819,08 EUR 

Dace Korna
Ventspils domes deputāte

Pretstatā saukļiem par 
Ventspili kā mazuļiem 
un senioriem draudzīgu 
pilsētu, ģimenēm ar 
bērniem,  pensionāriem un 
politiski represētajiem ikdienā jūtama 
atbalsta trūkst. Tādēļ dārga autoparka 
uzturēšanai, dārgu pakalpojumu 
pirkšanai un domes priekšsēdētāja 
personīgās atpazīstamības veidošanai 
tērētos līdzekļus būtu tikai godīgi un 
taisnīgi novirzīt minēto iedzīvotāju grupu 
vajadzību nodrošināšanai. Atsakoties no 
nelietderīgiem tēriņiem, būtu iespējama   
bezmaksas sabiedriskā transporta 
nodrošināšana visiem pensionāriem, 
pirmsskolas un skolas vecuma bērniem un 
politiski represētajām personām. Situācija, 
kad politiski represētajiem lētāk izmaksā 
brauciens starppilsētu autobusā uz tirgu 
Rīgā, nekā brauciens pilsētas sabiedriskajā 
transportā no Pārventas uz Ventspils 
centru, ir absurda un nepieņemama. 
Diemžēl Apvienotā saraksta deputātiem 
nav tikusi dota iespēja ar skaitļiem 
izvērtēt, cik daudz šāds pakalpojums savas 
pilsētas iedzīvotājiem Ventspilij izmaksātu, 
jo informāciju par pašvaldības darbības 
reālajām saimnieciskajām izmaksām no 
mums bez kāda pamatojuma slēpj. Tomēr, 
pat pieņemot, ka pilsētai, kura tik aktīvi 
nodarbojas ar dažādu grandiozu projektu 
īstenošanu, līdzekļu ikdienas bezmaksas 
sabiedriskajam transportam bērniem, 
pensionāriem un represētajiem nepietiek, 
tad bezmaksas sabiedriskā transporta 
nodrošināšana  šo kategoriju iedzīvotājiem 
vismaz svētku dienās, ir pilnībā 
iespējama. Tāpat ir iespējams domes 
atbalsts privātajiem īpašumiem pieguļošo, 
pašvaldībai tieši vai pakārtoti piederošu 
teritoriju uzturēšanai. Ja dome negrib 
spert soli pretim visiem ventspilniekiem, 
kuriem mūsu pilsētā ir privātīpašums, 
tad šāda palīdzības nodrošināšana ir 
akūti nepieciešama pensijas vecuma 
namīpašniekiem, kuru atbrīvošana 
no “vareno klaušām” būtu ikviena ar 
sirdsapziņu apveltīta indivīda pienākums. 
Domes rīcība ir, maigi izsakoties, amorāla, 
ņemot vērā apstākli, ka  daudzi no viņiem 
pat gribēdami nespēj ne rudeņos, ne 
ziemās šīs teritorijas sakopt. Rezultātā 
seko administratīvais sods, Ventspils 
pilsētas kase kļūst bagātāka, bet būtībā 
netaisni sodītais cilvēks – nabagāks. 
Tāpat ietaupītos līdzekļus varētu 
novirzīt arī mūsu pilsētas sakrālo celtņu 
sakopšanai un uzturēšanai, kā arī 
daudzām citām ar iedzīvotāju reālajām 
vajadzībām saistītām lietām, kā citās 
pilsētās aktuālā lielā Latvijas karoga 
uzstādīšanai mūsu pilsētā. Vēl liela 
problēma ir daudzo būvju saturiskā 
nodrošināšana. Pasaules līmeņa celtnēs 
ir jābūt arī sabiedrībai pieejamiem 
pasaules līmeņa pakalpojumiem, 
vienalga, kas tie arī būtu – medicīna, 
kultūra, izglītība, sports vai kas cits.

Ivars Landmanis
Ventspils domes deputāts

Izanalizējot mums 
pieejamo informāciju, 
esam konstatējuši, 
ka Ventspils pilsētas 
pašvaldības, tās iestāžu, 
kapitālsabiedrību, biedrību un Ventspils 
brīvostas pārvaldes budžetos tiek 
paredzēti neadekvāti izdevumi, kas 
maksājumos caur dažādām biedrībām 
un pašvaldību iestādēm tiek tērēti 
atsevišķu Ventspils pilsētas domes 
amatpersonu, t.sk. miljonāra Aivara 
Lemberga, vajadzību nodrošināšanai. 
Tātad katrs nodokļu maksātājs, arī tas, 
kam jāiztiek ar 300 EUR mēnesī, samaksā 
par dažu amatpersonu nodrošināšanu ar 
neadekvātu algu un vadāšanu luksusa 
automašīnā. Tāpēc mēs, opozīcijas 
deputāti, esam vērsušies arī pie vairākām 
valsts uzraugošajām iestādēm ar lūgumu 
pārbaudīt mūsu rīcībā esošo informāciju, 
kā arī ierosinām visām Ventspils 
pilsētas domes struktūrām pievērst 
pastiprinātu uzmanību un novērst šādas 
neadekvātas izmaksas, kas nav vērstas 
uz sabiedrības interešu nodrošināšanu.
Jāpiebilst, ka Ventspils pilsētas domes 
pašreizējā vadība ar nolūku bloķē mums, 
t.i., 1/3 daļas Ventspils pilsētas vēlētāju 
likumiski deleģētajām personām, piekļuvi 
detalizētai informācijai par Ventspils 
pilsētas domes struktūru saimniecisko 
darbību, tādējādi arī vistiešākā mērā 
ierobežojot mūsu vēlētāju konstitucionālās 
tiesības. Līdz ar to, informācijas trūkuma 
dēļ mums nav iespējas precīzi norādīt 
iespējamo budžeta ietaupījuma 
avotus un tā kopējo apjomu (pēc 
provizoriskiem aprēķiniem tie varētu 
būt pat vairāk nekā miljons EUR gadā). 
Neskatoties uz to, ka neesam iekļauti 
nozīmīgās Ventspils pilsētas domes 
komisijās, mums netiek izsniegta 
nepieciešamo dokumentu detalizācija, 
mēs netiekam pieaicināti Ventspils 
pilsētas domes struktūru budžeta 
izstrādes procesā, esam iesnieguši 
ierosinājumus Ventspils pilsētas 
budžeta veidošanai, kas vērsti uz 
sabiedrības interešu nodrošināšanu 
un kuru realizācijai būtu tērējami 
līdzekļi, kas līdz šim nodrošināja dažu 
amatpersonu vajadzību apmierināšanu. 

KOMENTĀRS:

KOMENTĀRS:

Latvijas simtgadei 2018. gadā, iecerēts valstij 
simboliskās, labi pārredzamās un nozīmīgās 
vietās Rīgā un Latvijas novadu reģionu cen-
tros izvietot monumentālus Latvijas karogus. 
Projekta mērķis ir aizsākt nacionālo simbolu 
godināšanu ne tikai svētkos, bet arī ikdienā, 
tā vairojot iedzīvotājos patriotismu un lepnu-
mu par Latviju.

Apvienotā saraksta deputātu iesniegums 
ir sācis ceļu pa Ventspils pilsētas domes 
kabinetiem. Interesanti būs pavērot, kāda 
būs ventspilnieku ievēlēto pozīcijas deputātu 
reakcija uz aicinājumu beigt nodokļu maksā-
tāju naudas šķērdēšanu un izlietot to pilsēt-
nieku vajadzību labā. 
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Pēc tam, kad Pārti-
kas un veterinārais 
dienests (PVD) suņu 
turēšanas vietā Ziru 
pagasta Ziru skolā jeb 
tā sauktajā “Haskiju 
parkā” izņēma 26 su-
ņus jo otrajā pārbaudē 
šajā gadā tika konsta-
tēti būtiski labturības 
prasību pārkāpumi, 
dzīvnieki ir nogādāti 
dzīvnieku patversmē 
un mājas zoodārzā 
“Mežavairogi”. Visus 
izņemtos suņus plānots izsoles kārtībā pārdot. 

Stāsts par “Haskiju parka” suņu bēdīgo likteni kārtējo reizi aktualizē tēmu par cilvēku bezatbildību attieksmē pret 
mūsu mazākajiem brāļiem. Dzīvnieku labturības prasību pārkāpumi diemžēl nav izņēmums, bet gan skaudra realitā-
te. Visspilgtāk šī cietsirdība, ko pats “radības kronis” par tādu pat neuzskata, izpaužas vasaru nogalēs, kad uz vasaras 
brīvdienām bērnu priekam paņemtie kucēni un kaķēni vienkārši tiek atstāti uz ielas. Labi, ja pamestie, bezpalīdzīgā 
stāvoklī nonākušie mājas mīluļi nonāk dzīvnieku patversmē, ja ne, tad kārtējam  cilvēka draugam nav paveicies…

Pazīstamais mākslas un kultūras apgāds “Neputns” 
sērijā “Latvijas mākslas klasika” laidis klajā jaunu 
izdevumu, kas ir unikāls krājums par dižo Ventspils 
mākslinieku Jāni Ferdinandu Tīdemani, kuram šogad 
plaši visā Latvijā un aiz robežām visa gada garumā 
atzīmēta 120 gadu jubileja.

Izdots unikāls krājums par dižo 
Ventspils gleznotāju Tīdemani

“Līdzīgi brāzmai 20. gadsimta 20. gadu bei-
gās Latvijas mākslas aprindās spēji ietrau-
cās Antverpenē studējošais Jānis Ferdinands 
Tīdemanis. Viņa beļģu mākslas ietekmē bagā-
tinātā, impulsīvi košā un ekspresīva sprieguma 

piesātinātā glezniecības valoda papildināja tolaik jaunreā-
lisma rāmumā ieslīgušo latviešu mākslas kopainu ar spirg-
tu citādību," – tā krājuma ievadā raksta grāmatas autore, 
mākslas zinātniece Ingūna Ģēģere.

Tīdemanis bija plaši atzīts un populārs, bet galvenais – arī 
draugos ar Latvijas vēsturē izciliem intelektuāļiem un rado-
šām personībām. Piemēram, ar brīnišķīgo rakstnieku Anšlavu 
Eglīti, kurš savā ziņā bija gluži kā gleznotāts J.F.Tīdemanis: 
pasaulīgu domāšanu, nebaidoties sekot līdzi mūsdienu ten-
dencēm, taču tajā pašā laikā neaizmirstot savu izcelsmi. Lūk, 
ko savulaik atmiņās par J.F.Tīdemani rakstīja A.Eglītis: “Pirmo 
reizi es ieraudzīju J.F.Tīdemani sava tēva darba kabinetā – ne 
visai liela, bet bieza un stingra auguma vīru neparasta griezu-
ma uzvalkā, kas, zibinādams nemierīgu skatienu, ar svešādu 
akcentu runāja aprautos, svarīgos teikumos, itin kā ar mokām 
valdīdams mutuļojošo temperamentu. Viņš bija atnācis kopā 
ar savu pirmo kundzi, kas valkāja pilnīgi izbalinātus, toreiz vēl 

Rīgā neredzētus matus un jaguārplankumainu, arī Rīgā nere-
dzētu, tērpu. Viņi abi izskatījās efektīgi.”

J.F.Tīdemanim esot piemitusi neparasta harisma. Ienākot 
telpā, viņš vienā mirklī piesaistījis uzmanību, turklāt māksli-
niekam diži paticis, ka viņu sauc “lielos vārdos”. Piemēram, 
par Džovanni, Ferdinando, Tīdemanio, par Grandiozo. Vienmēr 
lepojies par piešķirto augsto Beļģijas karaļvalsts lielo apbal-
vojumu – ševaljē titulu.

Jānis jeb Johans Ferdinands Tīdemanis dzimis 1897.gadā 
tieši Ventspilī. Pusaudža gados, nevienam neko nestāstot, 
viņš uz savu roku uzkāpa uz kāda kuģa un devās pasaulē. 
Piedzīvojumi aizveda viņu uz ASV, kur radās iespēja apmes-
ties pie attāla radinieka. Šeit nostiprinājās pārliecība kļūt par 
mākslinieku. 1921. gadā J.F.Tīdemanis pat ieguva ASV pilso-
nību, bet 1923.gadā, saprotams, nekavējās iegūt arī dārgās 
Latvijas Republikas pilsonību. 

1922. gadā J.F.Tīdemanis pēc kāzām ar Elvīru Irmgardi 
Mituzi devās uz Beļģiju, īstenojot savu sapni mācīties glez-
niecību tieši slavenajā Antverpenes Karaliskajā mākslas aka-
dēmijā. Studijas J.F.Tīdemanis uzsāka akadēmijas glezniecī-
bas nodaļā pie profesora Fēliksa Gogo, bet paralēli apguva 
grafikas tehnikas pie Pētersa Luisa. Antverpenes Karalisko 
mākslas akadēmiju J.F.Tīdemanis pabeidza 1927. gadā, bet 
tūlīt pēc tam iestājās Antverpenes Augstākajā mākslas insti-
tūtā, kurā ar pārtraukumiem mācījās līdz 1934.gadam.

20. gadsimta 20.gadu beigās J.F.Tīdemanis, piedaloties 
grupu izstādēs un rīkojot personālizstādes, sāka regulāri uztu-
rēties gan Beļģijā, gan Latvijā. Latvijā pirmā kopizstāde bija 
Latvijas valsts 10 gadu jubilejai veltītā izstāde Rīgas pilsētas 

mākslas muzejā 1928. gadā. Vietējai sabiedrībai J.F.Tīdemaņa 
glezniecības veids bija kas jauns un pārsteidzošs, un viņš 
strauji kļuva populārs. Sabiedrības domas dalījās – no sajūs-
mas līdz pilnīgam noliegumam. 1936. gada sākumā Tīdemaņi 
atgriezās Latvijā pavisam.

1944. gada rudenī J.F.Tīdemanis ar dzīvesbiedri devās 
bēgļu gaitās uz Vāciju, tālāk – uz Šveici. Par nākamo mītnes 
vietu kļuva Monreāla Kanādā, vēlāk cita Kanādas lielpilsēta – 
Toronto. J.F.Tīdemanis mira 1964. gada 12. aprīlī Toronto 67 
gadu vecumā. Apglabāts Toronto Jorkas kapos. 

Paša adoptēts draugs jeb  
Kā izvēlēties dzīvnieku no patversmes

KĀPĒC VIŅUS PAMET?
Patiesi iepriecina, ka arvien vairāk cilvēku savus mājas mīlu-

ļus izvēlas tieši starp šādiem līdzcilvēku pamestiem suņiem un 
kaķiem. Sabiedrībā jau cieši iesakņojusies pārliecība, ka no pat-
versmes paņemts draugs būs jaunajam saimniekam pateicīgs 
un uzticams. Tiesa, kinologi iesaka atcerēties, ka suns, tātad arī 
kaķis, nevienam neko nav parādā, un, pirms izvēlēties jauno 
ģimenes locekli adopcijai, ļoti rūpīgi jāizsver visi par un pret, kā 
arī jāsaprot, konkrēti kāds suns jums ir vajadzīgs. Ir ļoti bēdīgi, 
ja no dzīvnieku patversmes paņemtais četrkājainais draugs arī 
viņa jaunajai ģimenei izrādās nevajadzīgs, un tiek atvests atpa-
kaļ, jo pārāk skaļi rej, rauj laukā no dobēm burkānus (arī tāds 
arguments ir bijis), ir pārāk straujš, liels vai lēnīgs, vai arī kaķis 
asina nagus pret smalkā dīvāna stūri…

KAS JĀŅEM VĒRĀ, IZVĒLOTIES SUNI 
VAI KAĶI NO PATVERSMES?

Ar izvēlēto dzīvnieku visprātīgākais būtu tā kārtīgi iepazī-
ties, pirms viņa vešanas uz mājām. Ja esat nolēmuši adoptēt 
suni, tad sākumā vairākas dienas ar viņu izstaigājieties  un 
saprotiet, vai jūs abi elpojat “vienā ritmā”. Tāpat jāņem vērā 
patversmes suņu specifika – lielākā daļa patversmē nonāku-
šo suņu ir jaukteņi.  Ļoti būtiski, lai patversmes darbinieki un 
jūs pats nosacīti konstatētu, ar kādu jauktu asiņu suni jums ir 
darīšana. Ja suns ir kādas medību šķirnes jauktenis, tad jārē-
ķinās, ka viņam var piemist izteikta medību dziņa un, ja viņš 
lauku apvidos netiks turēts voljērā, var rasties problēmas ar 
neatļautu meža dzīvnieku tramdīšanu. Šādi suņi var būt labi 
kompanjoni, bet sargāšanas funkcijas viņiem būs pavājinā-
tas. Ja jauktajās asinīs dominē aitu vai vilku sugas suņi, tad 
viņi var būt lieliski sargi, toties ne vienmēr adekvāti saska-
rē ar maziem bērniem. Tie suņi, kuriem senčos bijuši haski-
ji vai malamuti, ir domāti tikpat enerģiskiem cilvēkiem kā 
viņi paši, ar viņiem jānodarbojas vairākas stundas dienā, jo 
pretējā gadījumā suns aiz garlaicības vienkārši sāks plosīties 
un demolēt visu sev apkārt. Savukārt, ņemot liela auguma 
suņus, jārēķinās, ka viņiem ar laiku var parādīties locītavu sli-
mības, jo artrīti un artrozes moka visus suņus, tikai lieliem un 
smagiem suņiem uz šo saslimšanu ir pastiprināta nosliece.

Neaizmirstiet rūpīgi izvaicāt patversmes darbiniekus par 
suņa vai kaķa raksturu, viņa pozitīvajām un arī negatīvajām 
īpašībām. Turklāt jāsaprot, ka sunim var būt arī emocionālas 
traumas, no kurām jums viņam būs jāpalīdz tikt vaļā.

SUNS
• Kāda lieluma, vecuma, dzimuma suns un kāds tā kažoka 
(garspalvains, gludspalvains) veids jums būs vēlamākais?
• Cik liels ir jūsu dzīvoklis, māja un kāda ir mājas apkārtne 
(mežs, parki u.c. vietas suņa pastaigām)?
• Ja interesē noteiktas šķirnes suns vai šīs šķirnes jauktenis, cik 
daudz par šķirni jūs zināt? Kāda ir šīs šķirnes suņu uzvedība? Vai 
ir kādas veselības problēmas, kas saistītas ar konkrēto šķirni?
• Cik daudz laika jūs varēsiet veltīt sunim?
• Cik aktīvs ir jūsu dzīvesveids (vai bieži dodaties ceļojumos, 
izbraukumos, komandējumos)?
• Cik ilgu laiku suns pavadīs mājās viens? Vai ir kāds ģimenes 
loceklis, kurš mājās atrodas gandrīz visu dienu?
• Vai kādam no ģimenes ir alerģija pret suņu spalvām?
• Cik liela pieredze ir bērniem, kas kontaktēsies ar dzīvnieku?
• Vai jums ir bērni vai mazbērni, kas pie jums bieži viesojas?
• Vai jums jau ir kāds mājdzīvnieks un kāda būs viņu reakcija 
uz jauno kaimiņu?
• Cik izmaksās suņa uzturēšana?

KAĶIS
• Kādam kažoka tipam jūs dotu priekšroku? Vai jums būtu 
iebildumi katru dienu ķemmēt savu mīluli un bieži tīrīt māju?
• Kāda vecuma kaķi jūsu vēlētos? Vai jums pietiks laiks kaķē-
nam? Vai labāk piedāvāt pajumti vecākam kaķim?
• Vai dzīvojat pilsētas dzīvoklī, privātmājā vai laukos?
• Cik daudz izmaksās rūpes par kaķi?
• Vai kādam mājās ir alerģija pret kaķu spalvām?
• Cik veci ir bērni, kuriem būs kontakts ar kaķi?
• Vai jums ir citi mājdzīvnieki, kuriem varētu rasties pretenzi-
jas pret jaunu iemītnieku?
• Adaptācijas posmā kaķi nevarēs laist ārā, vai jums būs pre-
tenzijas pret kaķa tualeti mājā?

Un vēl kāda būtiska nianse – jaunajiem saimniekiem dzīv-
nieki tiek atdoti vakcinēti, attārpoti un atblusoti. Gan suņi, 
gan kaķi, kas vecāki par 5-6 mēnešiem, tiek sterilizēti. 
Jaunajam īpašniekam ir jārēķinās ar ziedojumu, kura apmērs 
ir atkarīgs no veterinārmedicīnisko pakalpojumu – vakcināci-
jas un sterilizācijas izmaksām konkrētajam dzīvniekam. 

Uz kādiem jautājumiem jums pašam sev godīgi  
jāatbild, pirms izšķiraties adoptēt suni vai kaķi.  
Lūk, Patversme.lv ieteikumi.

Izņemtie Haskiju parka 
suņi mitinās Ķekavā, 
tos plānots pārdot

Kā 
laikrakstam “Ventspilnieks.LV” pastāstī-
ja PVD pārstāve Ilze Meistere, pēc suņu 
izņemšanas no tā sauktā “Haskiju parka” 
dzīvnieki tika nogādāti patversmē un 
mājas zoodārzā “Mežavairogi”, kas atrodas 

Ķekavas novadā. Izrādās, ka tikai viens no visiem 26 suņiem 
esot tīrasiņu Sibīrijas haskijs, lielākā daļa ir “akitas inu” šķir-
nes suņi, bet vismaz desmit suņu ir jaukteņi. Ar visiem dzīv-
niekiem strādā veterinārārsti, lai dzīvniekus sterilizētu, čipo-
tu un vakcinētu.

Pēc PVD lēmuma, visus suņus plānots pārdot izsoles 
veidā. Tajā varēs piedalīties jebkurš interesents bez nodok-
ļu parādiem. 

Jautājumi ir divi: pirmkārt, kādēļ tik, kā uzsvērusi Ventspils 
pilsētas dome un tās pakļautības iestādes, “pozitīvs piemērs” 
ir pārvērties līdz nepazīšanai un, otrkārt, vai tiešām šos naba-
ga dzīvniekus kāds pirks, turklāt – izsolē, ja visā Latvijā dzīv-
nieku patversmēs ir neskaitāmi daudz suņu un kaķu, kurus 
reti kurš aizved uz savām mājām? Šādu dzīvnieku patvers-
mi pērn slēdza arī Ventspilī, kuru dāsni atbalstīja arī pati 
pašvaldība.

“Ventspilnieks.LV” jau rakstīja, ka PVD suņu turēšanas 
vietā Ventspils novada Ziru pagasta Ziru skolā jeb “Haskiju 
parkā” ieradās pēc saņemtās sūdzības no kādas personas 
par iespējamiem dzīvnieku turēšanas un labturības pārkā-
pumiem. Tas arī apstiprinājās, jo suņi tika turēti antisanitā-
ros apstākļos – mēslos un mitrumā, nebija nodrošināta suņu 
pilnvērtīga ēdināšana un fiziskās aktivitātes. Par konstatēta-
jiem pārkāpumiem uzsākta administratīvā pārkāpuma liet-
vedībā. 
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Valsts svētki aizvadīti mierīgi
Latvijas Republikas 99. dzimšanas diena un 
svētku nakts pagājusi mierīgi, bez nopiet-
niem incidentiem, informē Valsts policija. 
Valstī reģistrēti 74 ceļu satiksmes negadī-
jumi, kuros cietuši septiņi cilvēki.

Partiju kasēs 48,2 mlj. eiro 
Latvijas partijām kopš 2002. gada kopu-
mā noziedoti un biedra naudās saņemti 
48,296 mlj. eiro, liecina Korupcijas novēr-
šanas un apkarošanas biroja dati. Varas 
partijas šajos gados ziedojumos saņēmu-
šas miljoniem eiro, bet sīkpartijas pavisam 
niecīgas summas, kuras līdzinās vienai 
minimālai mēnešalgai.

Ne vienmēr Eiropas kvalitāte
Atšķirības starp Latvijā pieejamiem ārval-
stu izcelsmes pārtikas produktiem un citur 
iegādātiem produktiem ir, taču tās nav 
būtiskas. Tā secinājis Pārtikas un veteri-
nārais dienests, laboratoriski pārbaudot 
to sastāvu. Tomēr rezultāti liek secināt, ka 
arī Latvija ir “otršķirīgo” valstu vidū, kas 
saņem zemākas kvalitātes produkciju.

Slēgs vēsturisko 
Āgenskalna tirgu
Rīgas pašvaldības uzņēmuma “Rīgas cen-
trāltirgus” valde, izvērtējot Āgenskalna 
tirgus vēsturiskā paviljona tehnisko stā-
vokli un tirdzniecības sarūkošās tenden-
ces tajā, pieņēmusi lēmumu gatavot 
Pārdaugavas vecāko un lielāko tirgu vis-
aptverošai rekonstrukcijai. Ņemot vērā 
darbu apjomu un veidu, rekonstrukcijas 
laikā tirdzniecība tirgū būs pārtraukta no 
1. janvāra.

7 mlj. eiro garām valsts 
makam
Valsts ieņēmumu dienesta Finanšu polici-
jas pārvalde pārtraukusi grupējuma darbī-
bu, kas valsts budžetam nodarījis zaudēju-
mus 7 mlj. eiro apmērā. Izmeklēšanā veik-
tas 34 kratīšanas un par aizdomās turama-
jām atzītas divas personas. Noziedzīgais 
grupējums nodarbojās ar pārtikas produktu 
– cukura un eļļas – vairumtirdzniecību.

Kāro arī citi ražotāji
Pievienotās vērtības nodokļa likmes sama-
zināšana Latvijai raksturīgiem dārzeņiem 
un augļiem liks arī citiem pārtikas ražo-
tājiem un audzētājiem prasīt sev mazināt 
nodokļu likmes. Tādu viedokli pauž politiķi 
un nozaru eksperti. Turklāt arī ekonomisks 
ieguvums esot apšaubāms. Pārmaiņu 
autori atzīst, ka līdzīgu PVN samazināšanu 
prasīs arī citās pārtikas ražošanas nozarēs 
strādājošie.

Parādnieki kļuvuši 
disciplinētāki
Pēc likuma grozījumiem uzturlīdzek-
ļu parādnieki ir kļuvuši disciplinētāki. 
Salīdzinot ar 2016.gadu, šogad strauji pie-
aug atgūto līdzekļu apjoms. Tiesu izpildītāji 
ziņo, ka piedzīto līdzekļu apjoms palielinā-
jies par 30%. Līdz oktobra beigām atgūti 
bija 4,5 mlj. eiro, kas pārsniedza visa pērnā 
gada laikā piedzīto summu, kas bija aptu-
veni 4,3 mlj. eiro.

Atklāj Viļņas-Daugavpils 
vilcienu līniju
Jau decembrī plānots, ka sāks kursēt vil-
ciens starp Daugavpili un Viļņu. Tā vismaz 
sola Lietuvas puse, kas esot panākusi vie-
nošanos par šāda ceļa izveidi. Šobrīd rit 
organizatoriskie un saziņas darbi, lai šāds 
vilcienu reiss, kas savulaik jau ir bijis, varē-
tu tikt atjaunots. Interese esot liela, jo paš-
laik starp Daugavpili un Viļņu ir viens trans-
porta savienojums nedēļā.

LATVIJĀ

“Toreiz man jau nāca devītais gads. Sākumā 
bija izbrīns un bailes, ka mums ar mammu 
un vecmāmiņu būs jādzīvo šādā kleķa būdā 
ar velēnu jumtu, kurai grīdas vietā ir māla 
klons. Vēlāk vietējie ļaudis iemācīja, ka tas 
jānosmērē ar govju mēsliem, lai uzslau-
kot nebūtu putekļu. Pieradām, jo galvenais 
bija nenosalt. Un sagādāt pārtiku. Šīs būdas 
pussabrukušais pagarinājums bija paredzēts 
mājdzīvnieku turēšanai, bet sākumā jau to 
mums nemaz nebija. Vēlāk, kad mātei lika 
strādāt fermā un kolhozs nevarēja samak-
sāt par padarīto, mums algas vietā “lietoša-
nā” nodeva  pirmpieni. Saku mums, jo arī es 
visur gāju mammai palīdzēt. Kad viņai lika 
kopt cūkas, arī mēs audzēšanai dabūjām ruk-
sīti, kad vajadzēja strādāt vistu fermā, arī 
mūsu stallītī parādījās cāļi. Mans pienākums 
bija fermā savāktās olas zirga ratos nogādāt 
veikalā vai noliktavā. Pa grambām vajadzē-
ja izbraukt ar cirkus mākslinieka veiklību, lai 
patērētājam neaizvestu olu kulteni. Tad mēs 
jau  dzīvojām citā vietā, kur bija tāda greznī-
ba, kā koka grīda,” Ausma atceras, ka strādāt 
likts ne tikai izsūtīto latviešu, ukraiņu, igauņu 
un vāciešu, bet arī vietējo krievu un kazahu 
bērniem. Sibīrija bijusi skarba visiem. Pie 
kleķa būdām daudziem, arī mums,  bija ar 
kāršu žogu apjoztas sakņu dobītes, lai zaļu-
mus  pasargātu no savvaļā palaistām cūkām 
un suņiem.

GODA KLEITA NO LATVIJAS PALAGA
Vēl viena Sibīrijā tapusi fotogrāfija, kurā 

redzami pārsvarā izsūtīto latviešu bērni un 
daži viņu vecāki. 

“Otrajā rindā no kreisās mēs ar mammu. 
Viņai balta kleita, kas uzšūta no palaga. To 
paspējām paņemt līdzi no Tīrumniekiem. Un 
labi, ka tā,  jo Sibīrijā audums bija neizsa-
kāms deficīts. Zinot, kas tālāk sagaida, izve-
šanas reizē ne tikai pārtiku, bet arī drēbes 
mums ieteica paņemt līdzi konvojā atbrau-
kušais lādzīgs krievu zaldātiņš. Skolas mēte-
līti man atsūtīja radiniece no Ventspils, arī 
pāršūtu no veca apģērba,” Ausma stāsta, 
ka Omskas apgabala krievu skolā aizmācīju-
sies līdz astotajai klasei, kad saņemta atļauja 
izbraukšanai uz Latviju. 

“Ventspilī man pajumti deva krustmāte 
Emīlija.  Tagad domāju, ka darīju neparei-
zi, turpinot mācības krievu 
skolā, bet bija bailes, ka lat-
viešu valodā vielu nevarēšu 
apgūt. Man bija sešpadsmit 
gadu, laiks, kad veidojas 
draudzība un varbūt kas vai-
rāk, bet tas, tāpat kā izsūtīju-
mā, pēc būtības pagāja svešā 
vidē. Vidusskolu pabeidzu pa 
vakariem,  jo vajadzēja sākt 
strādāt, pēc tam tirdzniecī-
bas tehnikums Rīgā, arī krie-
vu valodā. Vēl viens netiešs 
izsūtījuma zīmogs – man 
nebija prasmju saskarsmei ar 
latviešu vienaudžiem, varbūt 
tāpēc ar "Sarkanās bākas" 
zvejnieku Alfrēdu  Gredzenu 
apprecējos vēlu, jau divdes-
mit piecos gados,” Ausma 

Viņi nodzēsa manas dzimtas ugunis

atzīst, ka uz ballītēm gājusi labprāt, bet drau-
gu izvēlē bijusi visai piesardzīga. Arī varbūt 
Sibīrijas sindroms – neuzticēties svešam. 

“UGUŅU” GĒNI 
VAI SIBĪRIJAS RŪDĪJUMS 

Tēvs tolaik jau strādājis par galdnieku un 
namdari Jūras tirdzniecības ostā, pieprasījis 
un dabūjis zemes gabalu apbūvei toreiz topo-
šajā privātmāju rajonā. Mātei pilsētas specia-
litātes nav bijis, darbs atradies vien par gludi-
nātāju veļas mazgātavā. Ausma izmācījusies 
par pavāru, bet atsaukusies piedāvājumam 
strādāt par pārdevēju veikalā. Un stāvējusi 
aiz letes līdz pat pensijai. 

“Man galīgi nepatika gatavot cūkgaļas kot-
letes, kas oda pēc zivīm, jo toreiz bija mode 
un nepieciešamība dot šiem dzīvniekiem no 
jūras izvilkto nevērtīgumu,” Ausma nošķebi-
nās, kaut principā pret zivīm neiebilst, jo vīrs 
bijis ne vien zvejnieks, bet arī kaislīgs med-
nieks un makšķernieks. 

Ar Sibīriju saistītās atmiņas sievietei likušas 
šaubīties, vai ir vērts laist pasaulē bērnus, ja 
sveša vara tiem jebkurā brīdī, līdzīgi kā viņi, 
var atņemt vecākus un pašu vietā izlemt, 
kur un kā turpmāk  dzīvot. Biedējusi statisti-
ka. Piemēram, Ziru pagastā 1935. gadā biju-
ši 1227 iedzīvotāji, divos pēckara deportāciju 
piegājienos katrs desmitais  zirenieks izsū-
tīts. Vēl nesen iedzīvotāju kopskaits tur bijis 
mazāks par četriem simtiem.

 “Tagad saprotu, ka bažas 
bija pārspīlētas, arī Padomju 
Savienībā nosacītas pārmai-
ņas uz labu pamazām notika. 
Nu, bet ir, tā, kā ir, tagad tēva 
būvētajā mājā esmu pali-
kusi viena. Paldies Dievam, 
pagaidām ar sadzīvi tieku 
galā pati, zināmus atvieglo-
jumus un pabalstus piešķir 
valsts un pašvaldība,” Ausma 

pašvērtējumā atzīst, ka spīts un nepadošanās 
grūtībām viņai raksturā. Tikai nav pārliecinā-
ta, no Igņu gēniem tas nāk vai no Sibīrijas 
rūdījuma saglabājies. 

SPAIDUS PĀRCIETĀM, 
VAI IZTURĒSIM PĀRTICĪBU

“Neesmu fanātiska. Un atkal cenšos sev 
neuzdot neatbildamu jautājumu – vai tam tā 
vajadzēja būt?  Ja nebūtu bijis svešās varas, 
nebūtu izsūtījumu, mans tēvs pēc kārtī-
ga darba mūža Tīrumnieku sētā un druvās 
droši vien atdusētos Zīļu kapos Ziru pagastā, 
kur apglabāts viņa tēvs. Un māte vecumdie-
nās sētā koptu puķes, nevis būtu spiesta līdz 
pat pensijai gludināt svešus palagus, arī tos, 
uz kuriem guļ okupācijas armijas karavīri. Jo 
Ventspils veļas mazgātava apkalpoja arī dau-
dzās pilsētā un rajonā dislocētās padomju 
armijas apakšvienības. 

Cilvēki, kas mani tuvāk pazīst, sacītajā 
saklausīs man neraksturīgu atkāpi pagātnes 
notikumos. Un viņiem būs taisnība, apzinos 
to un cenšos  pārdzīvoto aizmirst, tanī skaitā 
sadedzinot drūmo gadu fotogrāfijas un tie-
kot vaļā no sadzīves lietām, kas par to  atgā-
dina.” Iznīcināt pašu tuvāko cilvēku attēlus 
viņai roka tomēr neceļoties, jo uz tiem rau-
goties, rodas spēks tālākai dzīvei. 

“Viņi  tika pāri spaidu un posta gadiem. 
Mums, es domāju – nākamajām paaudzēm, 
jāspēj nesalūzt zem pārticības smaguma, kas 
neapšaubāmi pienāks. Tas prasīs ne mazāk 
spēka, jo viltus ideālu vilinājumi ir tikpat 
postoši, redzu to daudzu jauniešu uzvedībā,” 
Ausma pasmaida, sakot, ka negrib izklausī-
ties pēc moralizētājas vai vecišķas burkšķē-
tājas, tik vien atgādināt, ka brīvība cilvēkiem 
un tautām netiek dota bez maksas un uz 
visiem laikiem. 

Par to jābūt nomodā katru dienu un stun-
du, pat ja šodien tas prasa materiālus vai 
garīgus upurus. 

Ausmas tēvs ( pirmais no labās) ar dienesta biedriem Latvijā. 

No Latvijas Sibīrijas graustā. Draudzeņu vidū ar sunīti Ausma. 

Ausmas tēvs neilgi pirms 
izsūtīšanas. 

Izsūtītie latviešu bērni un viņu vecāki. Ausma ar mammu, kurai baltā kleita 
šūta no linu palaga. 
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Jau šī svētdiena būs īpaša diena, 
īpaši tiem, kuriem ir nozīmīgs 
Ziemassvētku gaidīšanas laiks – klāt 
pirmā Adventa svētdiena. Ja daudz-
viet citur Latvijā, Eiropā un pasaulē 
pirmajā Adventā iededz simboliski 
egles kā lielākā pilsētā, tā mazā-
kās, Ventspilī šoreiz tas iet secen. 
Iepriekš tika solīts, ka pilsētas 
galveno egli jau ierasti Rātslauku-
mā iedegs šajās brīvdienās, tomēr 
šonedēļ kļuva zināms, ka tas notiks 
nedēļu vēlāk.

Kurp doties pirmajā 
Adventa svētdienā

T 
aču tas mums neliedz brīv-
dienas pavadīt citādās domās, 
darbos un atpūtā. Pats sva-
rīgākais ir sagatavoties svēt-
kiem tā, lai pašiem par to būtu 

prieks, bet jo īpaši – saviem tuvākajiem 
ģimenē, draugu lokā vai kolēģu vidū. 
Dāvināšanas prieks ir dvēselisks, kas 
neaprobežojas ar vienkāršu ieskrieša-
nu veikalā un kaut kā nopirkšanu. Tas ir 
prieks par pašrocīgi darinātām lietām.

Dažādas darbnīcas vēl sekos, bet jau 
šajā nedēļas nogalē Amatu mājā var 
paveikt pirmo labo darbiņu. Tas ir rok-
darbu simpozijs, uz kuru aicina Ventspils 
muzejs. Rotu darbnīcas meistarklasē, 
kuru vadīs meistare Inta Finka, darina 
sutaža, frivolite un kristāla rotas. Par šīm 
rotām un to darināšanas tehniku I.Finka 
pastāstīs nodarbībā sestdien, 25.novem-
brī, plkst. 12.00 Amatu mājā, kur arī katrs 
varēs izmēģināt un radīt ko skaistu sev 
vai saviem tuvākajiem cilvēkiem. 

Šis rudens ir īpašs arī ar kādu apaļu 
jubileju. Teātra nama "Jūras vārti" gale-
rijā kopš piektdienas būs apskatāma 
Ventspils vienas no spilgtākajām māks-
liniecēm Ingrīdas Ģelzes-Ozoliņas glez-
nu izstāde. Gleznotāja, kura šogad atzī-
mē savu 70. dzimšanas dienu, jubile-
jas gada noslēdzošajā izstādē izstādīs 
gan nesen tapušos, gan pavisam jau-
nus darbus. Māksliniece, kura laikā no 
1993. līdz 1999. gadam bija Ventspils 
Mākslas skolas direktore un no 1994. līdz 
2006. gadam arī Ventspils pilsētas gal-
venā māksliniece, izstādījusi darbus ne 
vien visā Latvijā, bet arī ārvalstīs. Strādā 
dažādos materiālos un dažādās tehni-
kās: keramikā – šamots, māls, porcelāns, 
akmens masas, kausētais stikls, termo-
grafika, grafikā – ogle, sēpija, monotipi-
jas, glezniecībā – eļļa, akvarelis, akrils, 
pastelis. 42 gadus, dzīvojot un strādājot 
Ventspilī, piedalās visās Ventspils māksli-
nieku grupas, kā arī Kurzemē organizētās 
mākslas darbu izstādēs. Kā saka izstādes 
rīkotāji, šis viennozīmīgi ir viens no sva-
rīgākajiem notikumiem pilsētas un tās 
pašu mākslinieku radītās mākslas dzīvē. 
Ir tā vērts!

Tiem, kuriem domas vedina uz jestrā-
ku noskaņojumu, svētdien jāmēro ceļš 
līdz rakstnieka Herberta Dorbes muze-
jam uz “Pužiņ dien Vencpilī”. Tur no 
plkst. 13.00 notiks pasākums sadarbī-
bā ar Puzes darbīgajiem ļaudīm, kurus 
kopā satur pagasta sociālā darbiniece 
Skaidrīte Bruhānova. 

Svētdien no plkst. 15.00 “Jūras vārtos” 
uz aizkustinošu un enerģisku koncertu 
aicina Ventspils deju ansamblis “Liedags” 
un jauktais koris “Līvzeme”.

Mēs, “Ventspilnieks.lv”, aicinām jau 
laikus padomāt arī par nākamo nedēļu. 
Piektdien, 1. decembrī, ļoti īpaša diena 
Ventspils novada, Jūrkalnes un pat visas 
Baltijas mērogā, jo te, Jūrkalnes tautas 
nama otrajā stāvā, atklās unikālu eks-
pozīciju. “Vētru muzejs” vēstīs par pie-
dzīvotām un pārdzīvotām Baltijas jūras 
stihijām, arī par tās upuriem. Ekspozīcija 
papildināta ar pludmalē atrastajām un no 
dzelmes izceltajām senlietām. 

 HK “VENTA2002”  
AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

2017. gada 26. novembrī plkst. 13.45
U-16 komandu spēle

HK Venta2002 – JLSS

Sākuši ceļu no Gāliņciema uz pilsētu vai 
centru, iepriekšējā reizē nonācām uz 
sākotnējās bērzu, pēc 1925. gada liepu 
alejas – mūsu pilsētas lepnuma vairāk 
nekā pusotra gadsimta gaitā.

Ceļš cauri pilsētai un laikiem IV

19. gadsimtā izveidotā aleja bez pār-
rāvumiem sniedzās no Sarkanā tilta līdz 
tolaik nosacītajai pilsētas robežai – taga-
dējai Jūras ielai. Vēl 20. gadsimta sākumā 
ielas, ko tagad sauc par Lielo Prospektu, 
nebija. Kā redzams 1. attēlā, blakus taga-
dējā Lielā Prospekta un Kuldīgas ielu stūrī 
celtajam namam sākas ar riķu žogu atdalīts 
aploks. Jāpiebilst, ka šo namu 19. gs. bei-
gās cēlis latviešu ārsts Augusts Blaus (no 
1901. līdz 1904. gadam pilsētas galva). 
Viņa ģimene tur dzīvojusi līdz 1940. gadam, 
kad nams nacionalizēts un tur iekārtojusies 
komunistu režīma ieceltā izpildu komiteja. 
Pēc II pasaules kara Blaua mājā ilgi mitinājās 
komunistiskās partijas pilsētas komiteja un 
vēl daža padomju iestāde; 60. gadu vidū, 
kad uzcēla četrstāvu ēku Esplanādē (tolaik 
1. Maija laukums), partijas komiteja pārcēlās 
uz turieni. Blaua mājā turpmāk atradās Rīgas 
Politehniskā institūta konsultāciju punkts, 
pēc 1994. – Rīgas Tehniskās universitātes 
Ventspils filiāle.

Tā kā par Lielā laukuma vēsturi stās-
tīts kādā no „Ventspilnieks.lv” iepriekšējiem 
numuriem, šeit to nepieminēsim. Tai pašā 1. 
attēlā saskatāms aploka žodziņš arī Kuldīgas 
ceļa pretējā pusē (tagad Jaunpilsētas lau-
kums). 2. attēlā redzams, kāda šī vieta izska-
tījās 20. gs. 20./30. gadu mijā. Iegarenā tra-
pecveida teritorijā izveidoti celiņi, iedēstīti 
dekoratīvi krūmi, pieticīgas puķu dobes. Tā 
laika avīzes to sauc par „Ventspils apstādīju-
miem”, un to var uzskatīt par pirmo iekopto, 
publiski pieejamo parkveida laukumu pilsē-
tas vēsturē. Interesanti, ka pirmās brīvvalsts 
laikā Ventspils pašvaldība vairākus gadus 
apsprieda iespēju pārcelt pilsētas tirgu uz 

šo laukumu, ko pēc vecas paražas vēl dēvē-
ja par Cirkus placi, jo 20. gs. sākumā tur 
vairākkārt uzstādītas cirka teltis. Tomēr šis 
projekts „nomira dabiskā nāvē”, un paldies 
Dievam, citādi ventspilnieki būtu zaudēju-
ši vienu no senākajām pilsētbūves liecībām 
– Kurzemes hercogistes laikā izveidojušos 
Tirgus laukumu.

Kuldīgas ielas apstādījumi, gadiem ejot, 
kļuva aizvien izkoptāki, krāšņāki, tuvāk Jūras 
ielai izveidoja krāšņu, apaļu puķu dobi un 
iestādīja vairākas sudrabegles, kas tolaik bija 
retums. Gribētos pievērst lasītāju uzmanību 
nelielajai baltajai mājiņai 3. attēla kreisajā 
pusē. Fotogrāfija uzņemta 20. gs. 30. gados, 
kad šis glītais namiņš – „augļūdeņu, atspirdzi-
nājumu un saldējuma kiosks” – bija tikko 
uzcelts, tā savdabīgi noslēdzot „mazo aleju” 
(no Jūras ielas līdz Siena tirgus laukumam), 
kuras otrā galā atradās (joprojām atrodas) 
ikvienam ventspilniekam zināmais „apaļais 
kiosks” – laikrakstu un žurnālu pārdoša-
nas vieta gadsimta garumā. Atspirdzinājumu 
kioskiņu „aizklapēja ciet” pirmajos pēckara 
gados, cik atceros, tur kādu laiku bija „trans-

formatoru būda”, bet pavisam nojauca 60. 
gados ar visiem trim ģipša eņģelīšiem jeb amo-
riņiem, kas rotāja ēciņas stūrus.

Savukārt 4. attēls mums ļauj pārcelties uz 
Kuldīgas un Jūras ielas krustojumu pirms vai-
rāk nekā 100 gadiem. Ieskatieties uzmanīgi! 
Kreisajā pusē redzamie koka nami, ko cēluši 
pazīstamie koktirgotāji Kāni, saglabājušies līdz 
mūsdienām, bet labajā pusē – iežogots aploks, 
kur vēlāk izveidos augstākaprakstītos „apstā-
dījumus”. Glīti bruģēto Kuldīgas ceļu norobežo 
akmens stabiņu rinda (lai braucēju zirgi neap-
skādētu alejas bērzus). Kopskats gandrīz tāds 
pats kā tagad, tai pat laikā – pavisam citāds... 

4.

1.

2.

3.
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A U N S
Nestrīdies ar tiem, kam spēks un vara, un nemēģini par 
katru cenu pierādīt savu taisnību. Mazs solītis kompromisa 

virzienā, un tu varēsi situāciju izmantot savā labā. Piemērots laiks 
karjeras veidošanai un ienākumu pavairošanai. Nedēļas nogalē vari 
ieplānot lielāku iepirkšanās tūri.

V Ē R S I S
Nemierīgs un emocijām bagāts periods. Ieklausies iek-
šējās sajūtās un sirdsbalsī, šoreiz tas būs noderīgāk, 

nekā racionāli prāta apsvērumi. Paredzamas dažādas sabiedriskās 
aktivitātes, tev aicinās piedalīties vai organizēt. Iesaisties – tas dos 
prieku un uzlādēs ar pozitīvu enerģiju.

D V Ī Ņ I
Nedēļas nogali pavadi ar ģimeni – kopā apdariet mājas 
darbus un apmeklējiet kādu kultūras pasākumu. Būs sais-

tošas sarunas, noderīga domu apmaiņa un mīļums. Jaunajā nedēļā 
kārtojami lietišķi jautājumi, un arīdzan darbs prasīs daudz enerģijas. 
Neiesaisties strīdos ar kolēģiem.

V Ē Z I S
Pirmajā vietā savējie, ģimene un mājas dzīve. Taču mēdz 
teikt: kas par daudz, tas par skādi! Kāds no radiniekiem 

pārliekas rūpes var uztvert kā iejaukšanos savās privātajās darīša-
nās. Tāpēc – visu ar mēru. Labs laiks lietišķo kontaktu veidošanai un 
jauniem izaicinājumiem darbā vai biznesā.

L A U V A
Pēc spraigās nedēļas vislabākā atpūta būs mājās, kopā ar 
savējiem. Ģimene – tas ir spēks un atbalsts. Vari palutināt 

savus mīļos ar gardu maltīti, sajutīsi sevī kulināra talantu, un saim-
niekošana virtuvē būs sekmīga. Pirms jaunā darba cēliena mierīgi 
atpūties, atkal būs daudz pienākumu.

 
J A U N A V A
Vēlme izzināt ko jaunu un paplašināt redzesloku. Apmeklē 
izglītojošas lekcijas, lasi, sērfo internetā – vajadzīgā infor-

mācija atradīsies. Brīvdienās vēlams neliels izbrauciens vai ekskur-
sija. Diezgan svarīga būs attiecību tēma. Jātiek skaidrībā, ko gribi 
sagaidīt no mīļotā cilvēka un ko dot pretī.

S V A R I
Piemērots laiks visdažādākajiem saimniecības darbiem. 
Ar gaumi un stila izjūtu atsvaidzināsi un izdaiļosi interje-

ru, un mājinieki to novērtēs. Lietišķajā jomā vajadzētu koncentrē-
ties uz peļņu un jauniem projektiem. Runā par algas pielikumu, un 
lūkojies pēc izaugsmes iespējām.

S K O R P I O N S
Esi atvērts sadarbībai un vairāk ieklausies līdzcilvēku, kolē-
ģu un ģimenes locekļu viedoklī. Ja sāksi uzskatīt, ka pats 

visu zini par visiem labāk, var sanākt pārrēķināšanās. Savus mīļos 
lutini ar mēru un esi uzmanīgs finanšu lietās. Jātur kārtībā rēķini, lai 
tajos neieviešas jukas.

S T R Ē L N I E K S
Daudz optimisma un vēlme darboties. Neļauj, lai kādi 
īdētāji sabojā garastāvokli un rada stresu – vienkārši 

turies no tādiem cilvēkiem pa gabalu. Tāpat arī neiesaisties svešu 
konfliktu risināšanā. Labas iespējas palielināt ienākumus, ja orien-
tēsies uz pamatīgiem ilgtermiņa projektiem.

  
M E Ž Ā Z I S
Ja pēdējā laikā esi daudz strādājis, tad noteikti ir jāat-
pūšas. Pārslodze var atsaukties uz pašsajūtu. Brīvdienās 

noliec darbus malā un velti laiku sev. Īstais laiks apdomāt nākotnes 
plānus un koncentrēt spējus jaunu mērķu sasniegšanai. Interesanti 
pavērsieni iespējami sirdslietās.

Ū D E N S V Ī R S
Dienas ritēs diezgan nemierīgi. Labs laiks karjeras veidoša-
nai, finanšu stāvokļa uzlabošanai un savu talantu parādī-

šanai. Dodies sabiedrībā, satiecies ar vajadzīgiem cilvēkiem, iesais-
ties visdažādākajās aktivitātēs. Brīvdienās mājas darbos iesaisti visu 
ģimeni, vienam būs grūti ar visu tikt galā.

Z I V I S
Derētu papildināt profesionālās iemaņas un tad pie-
teikt savu kandidatūru augstākam amatam. Tev ir visas 

iespējas parādīt, uz ko esi spējīgs. Galvenais – nedrīkst šaubīties. 
Svarīgās lietās paļaujies pats uz sevi un arīdzan visu informāciju pār-
baudi, faktus vienmēr var pasniegt dažādi.
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Anekdotes

ZIŅA IZ VĒSTURES. 1990. gada maijs. Bada streiku kopš 27. maija pieteicis un turpina Ventspils Tautas deputātu 
padomes LTF neoficiālās frakcijas priekšsēdētājs. Uz šādu protestu viņu mudinājusi iepriekšējā nedēļā notikusī pilsētas 
padomes sesijas gaita un tās rezultāts. LTF neoficiālās frakcijas priekšsēdētājs pieprasa, lai republikas Augstākā Padome 
pārbauda šīs sesijas norises atbilstību esošajai likumdošanai un izveido komisiju, kas noteiktu, cik korektas ir Ventspils 
TDP izpildkomitejas līdz šim izdarītās valūtas operācijas. Sesijas laikā LTF radikālākais spārns mēģināja panākt līdzšinējā 
pilsētas izpildkomitejas priekšsēdētāja Aivara Lemberga atstādināšanu no amata.

Ko tur teikt, laiki mainās, bet tikumi – nē. Šajā sakarībā gan latviešu tautai ir arī citi ticējumi. Gan par vilkiem un spal-
vām, gan graudiem un pelavām... Bet Ventspilī viens noteikti nemainās – mūsu pilsētas mēram, kuru ļaunās mēles 
un nelabvēļi vainojuši nāves grēkos jau kopš 1990. gada, nelīp klāt pat 1990. gadā apgrozībā esošie “valūtas rubļi”. Un 
priekš kam gan Ventspilij arī būtu vajadzīgi tie valūtas rubļi, aizokeāna dolāri vai pašreizējie eiro, ja mums ir tāds mērs!
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Puisis kārto eksāmenus autoskolā. 
Eksaminators uzdod jautājumu: 
- Lūk, krustojums, lūk, jūsu mašīna, 
lūk, smagā automašīna, lūk, tram-
vajs. Kurš krustojumu šķērsos pir-
mais? 
- Motociklists. 
- Nav te nekāda motocikla!!! Lūk, 
jūsu mašīna, lūk, smagā automašī-
na, lūk, tramvajs. Kurš krustojumu 
šķērsos pirmais? 
Puisis kārtīgi padomājis: 
- Motocikls! 
Eksaminators dusmās: 
- Nu no kurienes šeit ir uzradies 
motocikls!!!??? 
- Velns viņu zina, no kurie-
nes tie vienmēr uzrodas....

Stiprs lietus? Lai pārtrauktu lie-
tusgāzes, sūtiet SMS ar kodu 
SAULE uz numuru 1817!

Vatsons ierodas Beikerstrītas dzīvok-
lī. Holmss, sēž pie kamīna un jautā: 
- Mans dārgais Vatson, es tomēr 
nesaprotu, kā Jūs, būdams tik labi 
audzināts, varējāt ielaisties kautiņā 
Park Leinā. 
- Bet, velns parāvis, Holmss, kā Jūs 
uzzinājāt?! 
- Elementāri, Vatson. Jums uz pie-
res ir mana zābaka nospiedums.

Jaunais pāris. Vīrs, ēdot vakariņas: 
- Zini dārgā, šodien zupa ir tik garda 
kā nekad agrāk. Kā tu to panāci? 
- Es noskaidroju, ka tas viss mai-
sījums esot arī jāuzvāra.

Brokastojot sieva jautā vīram: 
- Es esmu pārliecināta, ka tu esi aiz-
mirsis, kas šodien par dienu... 
- Muļķības, es lieliski atceros, kas 
šodien par dienu. 
Vīrs pieceļas un aiziet uz darbu. 
Desmitos no rīta atskan zvans pie 
durvīm. Kad sieva atver durvis, 
ierauga milzīgu pušķi ar rozēm. 
Vienos dienā atkal atskan zvans 

pie durvīm. Šoreiz pie durvīm sieva 
atrod kasti ar savām mīļākajām 
beļģu šokolādes konfektēm. Trijos 
dienā aiz durvīm sieva atrod lepnu 
kleitu. Sieva sagaida mājās vīru: 
- Ak! Dārgais! Sākumā ziedi, tad 
šokolāde, tad kleita! Šī ir laimīgākā  
tava brāļa dzimšanas diena  
manā mūžā!

Tiesas zālē. 
Tiesnesis: Apsūdzētais, vai jūs nosi-
tāt garāmgājēju ar cirvi? 
Apsūdzētais: Jā. 
Balss no zāles: Ak tu, kretīns. 
Tiesnesis: Lūdzu, klusumu zālē. 
Apsūdzētais, pēc tam jūs nogalinā-
jāt pastnieku, sitot viņam pa galvu 
ar lāpstu? 
Apsūdzētais: Jā. 
Balss no zāles: Maita, tāds maita! 
Tiesnesis: Es saprotu, tas izklausās 
briesmīgi, bet lūdzu savaldieties. 
Balss no zāles: Kā var savaldī-
ties, es šim nelietim dzīvoju kai-
miņos desmit gadus. Kā gāju pie 
viņa aizņemties cirvi vai lāpstu, 
šis tikai : “Man nav, man nav…”

- Kā vakar beidzās strīds ar sievu? 
- Lieliski! Viņa manā priekšā  
rāpoja uz ceļiem! 
- Un ko viņa teica? 
- Lien ārā no pagultes, tu, lupata!

Ceļu policists aptur autovadītāju. 
Pārbauda dokumentus – viss kārtībā. 
Aptieciņu, ugunsdzēšamo, trijstūri – 
viss vietā. Alkohols – nulle. 
Policists ar skarbu sejas izteiksmi 
pasniedz dokumentus vadītājam. 
 Vadītājs: 
- Vai drīkstu braukt? 
- Brauc, brauc, tev jau 
sirdsapziņas nav.

Vīrs sūdzas ārstam, ka nepārtraukti 
strīdoties ar sievu. Ārsts viņam iesa-
ka nervu sistēmas nostiprināšanai 
katru dienu doties vismaz 5 kilo-

metrus garā pastaigā. 
Pēc divām nedēļām vīrs zvana ārs-
tam: 
- Paldies dakter, jūs man tiešām 
palīdzējāt. 
- Vai tagad jūs vairāk ar sievu 
nestrīdaties? 
- Protams, nē. Nu jau es esmu aiz-
gājis kādus 70 km no mājām!

- Dārgais, nopirksi man paklāju? 
- Tas ir pārāk dārgi! Būs 
vien jālido uz slotas!

- Boss, es vēlētos lielāku algu, jo 
par mani jau izrāda interesi trīs citi 
nopietni uzņēmumi. 
- Un kas tie par uzņēmumiem? 
- Namu pārvalde, LMT 
un Latvenergo.

Džentlmenis – vīrietis, kas, uzaicinā-
jis meiteni pie sevis mājās apskatīt 
gleznas, tiešām rāda viņai gleznas.

Skolotājs: - Jānīt, kāpēc tev burtnī-
cā mājasdarba vietā tādi tukšumi? 
Jānītis: - Tā ir vieta jūsu reklāmai.

Zinātniskā ekspedīcija jau mēne-
si dreifē Arktikas ūdeņos. Kuģa 
komanda lēnām sāk nodzerties. 
Kapteinis uz klāja sasauc visus 
polārpētniekus.  
- Sakarā ar to, ka esat sākuši pār-
mērīgi dzert, pavēlu visu šņabi 
izmest pār bortu!  
Iestājas kapa klusums. Pēc brīža no 
aizmugurējām rindām atskan balss:  
- Gan jau kapteinis zina, ko runā. Tā 
nemaz nav slikta doma...  
Komanda sašutusi:  
- Bet jums, ūdenslīdējiem, 
neviens vārdu nav devis!

- Dakter, mani kaimiņi nav gluži 
normāli. Vakar viņi līdz trijiem naktī 
dimdināja pa sienu. 
- Un ko jūs darījāt? 
- Es? Neko, turpināju spēlēt bungas.



ОВЕН
Не спорьте с теми, кто наделен силой и властью, не пытай-
тесь любой ценой доказать свою правоту. Небольшой шажок в 
направлении компромисса – и вы сможете использовать ситуа-

цию с пользой для себя. Подходящее время для того, чтобы делать карье-
ру и увеличить доход. В конце недели можете отправляться за крупными 
покупками. 

ТЕЛЕЦ
Неспокойный и богатый на эмоции период. Прислушайтесь к 
голосу сердца, на этот раз он будет вам более полезен, чем 

голос разума. Ожидается высокая общественная активность, вам предло-
жат участвовать в мероприятиях или их организации. Соглашайтесь – это 
принесет вам радость и зарядит положительной энергией. 

БЛИЗНЕЦЫ
Выходные проведите с семьей – займитесь вместе домашни-
ми делами, посетите какое-нибудь культурное мероприятие. 
Вас ждут интересные беседы, обмен ценными мыслями, тро-

гательная атмосфера. Новая рабочая неделя ознаменуется решением 
деловых вопросов, работа потребует от вас много энергии. Не ссорьтесь 
с коллегами. 

РАК
На первом месте – близкие, семья и домашняя жизнь. Однако, 
как говорится, когда слишком много, то тоже плохо. Кто-то из 
родных чрезмерную заботу может счесть вмешательством в 

личные дела. Поэтому – всего в меру. Хорошее время для установления 
деловых контактов и новых вызовов на работе, в бизнесе. 

ЛЕВ
После напряженной недели лучше всего провести время 
дома, вместе с родными. В семье – источник силы и поддерж-
ки. Можете побаловать своих близких чем-то вкусненьким. 

Вы ощутите в себе кулинарный талант. Время, проведенное за готов-
кой, не окажется потраченным впустую. Хорошенько отдохните перед 
очередной трудовой неделей, потому что вас вновь ожидает множество 
обязанностей. 

 
ДЕВА
Вас охватит желание узнать что-нибудь новое, расширить кру-
гозор. Посетите образовательные лекции, почитайте, поищите 

информацию в интернете – обязательно найдется что-нибудь интересное 
для вас. В выходные желательно отправиться в небольшую поездку или 
на экскурсию. Довольно важной окажется тема взаимоотношений. Нужно 
понять, чего вы ожидаете и что сами готовы дать любимому человеку. 

ВЕСЫ
Подходящее время для выполнения самых разных хозяйствен-
ных обязанностей. Чувство стиля поможет вам освежить и укра-

сить интерьер, ваши домашние это оценят. В деловой сфере нужно кон-
центрироваться на заработке и новых проектах. Поговорите о повышении 
зарплаты, ищите возможности для карьерного роста. 

СКОРПИОН
Будьте открыты для сотрудничества и больше прислушивайтесь 
к мнению окружающих – коллег и членов семьи. Если вы будете 

думать, что знаете все лучше всех, то вас может ожидать разочарование. 
Балуйте своих любимых в меру, будьте аккуратны с финансами. Держите в 
порядке счета, чтобы не возникло недоразумений. 

СТРЕЛЕЦ
Много оптимизма и желание действовать. Не допускайте, 
чтобы какие-нибудь нытики испортили вам настроение или 

создали стрессовые ситуации – просто держитесь от них подальше. Также 
не принимайте участия в разрешении чужих конфликтов. Вам откроются 
хорошие возможности увеличить доход, если вы будете ориентироваться 
на основательные долгосрочные проекты. 

  
КОЗЕРОГ
Если в последнее время вы много работали, то наступило 
время хорошенько отдохнуть. В выходные отложите в сторо-

ну всю работу и посвятите время только себе. Самое время обдумать 
планы на будущее и сконцентрировать силы на достижении новых целей. 
Возможен интересный поворот в сердечных делах. 

ВОДОЛЕЙ
Достаточно неспокойное время. Хороший период для того, 
чтобы заниматься карьерой, улучшать финансовое положение и 

демонстрировать свои таланты. Отправляйтесь в общество, встречайтесь 
с нужными людьми, участвуйте в различных мероприятиях. B выходные 
привлеките семью к выполнению домашних дел, иначе вам будет трудно 
со всем управиться. 

РЫБЫ
Вам стоит пополнить профессиональные знания, а затем 
выдвинуть свою кандидатуру на более высокую должность. 

У вас есть все возможности показать, на что вы способны. Главное – не 
сомневаться. В важных вопросах полагайтесь только на себя, всю инфор-
мацию проверяйте, факты можно представить по-разному.
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НОВОСТЬ «ИЗ ИСТОРИИ».  Май 1990 года. С 27 мая объявил и продолжает голодовку председатель 
неофициальной фракции Народного фронта Латвии (НФЛ) Вентспилсского совета народных депутатов.  
На такой протест его побудил ход и результат прошедшей на прошлой неделе сессии совета народных 
депутатов.  Председатель неофициальной фракции НФЛ требует, чтобы Верховный совет республики 
проверил соответствие хода этой сессии действующему законодательству и создал комиссию, 
которая определит, насколько корректны произведенные до сих пор исполнительным комитетом 
Вентспилсского СНД валютные операции. Во время сессии НФЛ радикальное крыло пыталось добиться 
отстранения от должности тогдашнего председателя исполнительного комитета Айвара Лембергса. 

Ну что тут скажешь, времена меняются, а нравы – нет. В этой связи у латышского народа есть и другие 
поверья.  И о волках, и о шерсти, и про то, что трудно отделить зерна от плевел… Но в Вентспилсе одно не 
меняется определенно – к мэру нашего города, которого злые языки обвиняли в смертных грехах с 1990 года, 
не прилипают даже находящиеся в обращении с 1990 года «валютные рубли». И зачем вообще Вентспилсу 
нужны были бы эти валютные рубли, заокеанские доллары и нынешние евро, если у нас такой мэр! 
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- Завтра пойду выбирать себе шубу. 
Подарю мужу на Новый Год кредит...

- Мишаня, а ты в армии служил? 
- Нет, Саш, не служил. Меня не 
взяли... 
- А почему тебя не взяли? 
- Найти не смогли...
 
- Господа судьи! Прошу принять во 
внимание, что мой клиент – жерт-
ва методов воспитания, которые 
применялись его родителями. Не 
было такого желания, которое бы 
они немедленно не исполняли. 
Стоило мальчику попросить у отца 
пятьдесят долларов, как любящий 
родитель тут же спускался в под-
вал и печатал новый банкнот...

- Вот ты когда первый раз поцело-
вался? 
- В армии. Со знаменем. А 
потом как понеслось – вым-
пелы, значки, кубки...

Две лягушки упали в моло-
ко. Одна сразу утонула, а вто-
рая начала материться, научи-
лась говорить, убедила принца 
её поцеловать и вышла замуж.

Существует два типа юри-
стов – те, кто знает закон 
и те, кто знает судью.

- Неправильно ты, дядя Федор, 
стенку красишь, цвет неудачный, 
да и краска больно токсичная. 
- Мать твою! Говорящий кот! 
- Вот и я говорю, краска токсичная.

Сидят две бабульки на лавочке, 
одна говорит другой: 
- А помнишь, когда-то мы были 
молодые и красивые, осо-
бенно я. А теперь старые и 
страшные, особенно ты!
 
- Со своим поссорилась.  
- Чё, опять?  
- Вечером хотела написать смс: 
«споки чмоки».  

- И чё?  
- Торопилась, последние  
2 буквы не набрала...

Поймал старик золотую рыбку.  
И спросил: 
- Рыбка, сделай меня умным. 
- Будь по-твоему, – ответила рыбка 
и уплыла. 
Посмотрел старик ей вслед и ска-
зал: 
- Ну и дурак же я был...

Объявление в зоопарке:  
«Кормление зверей продуктами 
городского общепита строго запре-
щено. Штраф за нарушение – сто-
имость издохшего животного».
 
Бюро добрых услуг. Понаблюдаем 
за вами в процессе любо-
го праздника, доведем до дома, 
утром расскажем и покажем, 
что с вами было вчера...

Идет суд. Судья обращается к сви-
детелю: 
– Вы сказали, что обвиняемый 
был исключительно честным и 
правдивым человеком. Чем вы 
можете это доказать? 
Свидетель: 
– Я собственными ушами слы-
шал, как он однажды признал-
ся, что просидел целый день с 
удочкой и ничего не поймал.

- А ты почему собаку с собой на 
охоту не берешь? 
- Да ну ее. Я кого-нибудь подстре-
лю, а она найдет и закапывает!

- Дорогой, на пару месяцев приез-
жает моя мама! Хочет повидаться 
с нами, походить по музеям, теа-
трам и, конечно, по магазинам. 
Надеюсь, ты не против? 
- Я не только не против, я буду рад 
ее видеть. 
- А как ты думаешь, в какой комна-
те маме будет удобнее? 
-Я думаю, для пожилой жен-
щины главное, чтобы в ком-

нате был телевизор. Но не 
менее важно, чтобы отель был 
приличный и недорогой.

- Ну, как твои успехи на скачках? 
Хорошую лошадь ты выбрал? 
- Самую сильную! Подумай толь-
ко, понадобилось одиннадцать 
лошадей, чтобы обогнать ее одну!

Знаете почему собаки не играют 
в покер? 
Потому, что как только они 
собирают фул хаус, они сразу 
начинают вилять хвостом.

Американцы создали машину, 
которая переводит с русского на 
английский. 
Машина сначала задымилась, а 
потом и взорвалась после разгово-
ра двух русских: 
- Ты собираешься встречать 
Старый Новый Год? 
- Да нет наверное. 
- Ну, а че точно там известно, не 
известно? 
- Да поглядим, позже решим 
будем не будем...

Едут в одном купе англичанин, 
русская и переводчик. 
Англичанин: – У меня пропали 
тапочки. Спроси ее, не брала ли 
она их. 
Пеpеводчик: – У иностранца про-
пали тапочки. Hе брали ли вы их? 
Русская: – Да нужны они мне! 
Пеpеводчик: – Она утверждает, что 
они ей очень нужны. 
Англичанин: – Пускай тогда за них 
заплатит. 
Пеpеводжчик: – Вы должны запла-
тить ему за тапочки. 
Русская: – Здравствуйте, я ваша 
тетя! 
Пеpеводчик: – Она говорит, что 
она ваша родственница. 
Англичанин: – Пускай заплатит 
хотя бы половину. 
Русская: – Хрен ему! 
Пеpеводчик: – Она соглас-
на заплатить продуктами.

АНЕКДОТЫ
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Государственные праздники 
прошли спокойно
99-й день рождения Латвийской 
Республики и праздничная ночь прошли 
спокойно, без серьезных инцидентов, 
информирует Государственная полиция. 
В стране зарегистрировано 74 дорож-
но-транспортных происшествия, в которых 
пострадали семь человек. 

В партийных кассах – 
48,2 млн евро 
С 2002 года латвийские партии получили 
в виде пожертвований и членских взносов 
48,296 млн евро, свидетельствуют дан-
ные Бюро по предотвращению и борьбе 
с коррупцией. Партии власти за эти годы 
получили суммы пожертвований, исчис-
ляемые миллионами, а мелкие партии 
– очень скромные средства, в размере 
одной минимальной зарплаты. 

Не всегда европейское 
качество
Различия между продаваемыми в Латвии 
продуктами, произведенными за рубежом, 
и продуктами, которые можно приобре-
сти в других странах Европы, существу-
ют, но они не существенны, проинформи-
ровала Продовольственно-ветеринарная 
служба после проведенной лаборатор-
ной проверки состава продуктов. Однако 
результаты позволяют сделать вывод, 
что Латвия – среди «второсортных» госу-
дарств Европы и получает продукты более 
низкого качества. 

Закроют исторический 
Агенскалнский рынок
Правление предприятия Рижского само-
управления «Рижский центральный 
рынок», оценив техническое состояние 
исторического павильона Агенскалнского 
рынка и тенденции к сокращению в нем 
торговли, приняло решение начать подго-
товку старейшего и крупнейшего павильо-
на в Задвинье к крупной реконструкции. 
Учитывая объем предстоящих работ, с 1 
января на время реконструкции торговля 
будет прекращена. 

7 млн евро – мимо 
государственного кошелька 
Управление Финансовой полиции Службы 
госдоходов пресекло деятельность группи-
ровки, которая нанесла госбюджету урон в 
размере 7 млн евро. В ходе следствия про-
ведено 34 обыска, в уголовном деле фигу-
рирует двое подозреваемых. Преступная 
группировка занималась оптовой торгов-
лей сахаром и растительным маслом. 

Снижения ставки 
налога захотят и другие 
производители
Уменьшение ставки НДС на характерные 
для Латвии овощи и фрукты заставит и 
других производителей продуктов требо-
вать уменьшить для их продукции налого-
вую ставку. Такое мнение выражают поли-
тики и эксперты отрасли. К тому же, и для 
экономики сомнительная выгода. Авторы 
изменений признают, что подобного сни-
жения НДС будут требовать и работники 
других отраслей, занимающихся произ-
водством продуктов. 

Должники стали более 
дисциплинированными
После вступления в силу изменений в 
законе о средствах на содержание долж-
ники стали более дисциплинированными. 
По сравнению с 2016 годом в этом году 
стремительно вырос объем полученных 
средств. Судебные исполнители инфор-
мируют, что объем взысканных средств 
увеличился на 30%. К концу октября 
было взыскано 4,5 млн евро – это боль-
ше, чем за весь прошлый год (почти 4,3 
млн евро).

Будет открыта 
пассажирская линия 
Вильнюс – Даугавпилс 
Планируется, что уже в декабре начнет 
курсировать поезд между Даугавпилсом и 
Вильнюсом. По крайней мере, так обеща-
ет литовская сторона, которая, по ее сло-
вам, достигла договоренности о создании 
такого пути. В данный момент идут орга-
низационные работы, направленные на 
то, чтобы можно было возобновить ранее 
существовавший рейс.

В ЛАТВИИ

«Тогда мне уже шел девятый год. Вначале 
были удивление и страх, что нам с мамой и 
бабушкой придется жить в такой землянке с 
крышей из дерна, где вместо пола – утрам-
бованная глина. Позднее местные нас нау-
чили, что его нужно смазать коровьим дерь-
мом, когда подметаешь, чтобы не было пыли. 
Привыкли, ведь главное было не замерз-
нуть. И достать продукты. В полуразвалив-
шейся пристройке к этой будке предполага-
лось содержать скотину, но сначала у нас ее 
не было. Позже, когда матери велели рабо-
тать на ферме и колхоз не мог заплатить за 
работу, вместо зарплаты нам давали моло-
зиво. Я говорю «нам», потому что я везде 
ходила матери помогать. Когда ее постави-
ли ухаживать за свиньями, мы тоже получи-
ли «на воспитание» поросенка. Когда при-
шлось работать на птицеферме, и в нашем 
сарайчике появились цыплята. Моей обя-
занностью было собранные на ферме яйца 
в лошадиной повозке доставить в магазин 
или на склад. По ухабам нужно было ехать с 
ловкостью циркового артиста, чтобы не при-
везти потребителю взбитые яйца. Тогда мы 
уже жили в другом месте, где была такая 
роскошь, как деревянный пол», – Аусма вспо-
минает, что работать приходилось не только 
детям высланных латышей, украинцев, эстон-
цев, немцев, но и детям местных русских и 
казахов. Сибирь была сурова ко всем. Возле 
землянок у многих, в том числе и у семьи 
Аусмы, были небольшие овощные грядки, 
огороженные частоколом, чтобы их не повре-
дили выпущенные на волю свиньи и собаки. 

ВЫХОДНОЕ ПЛАТЬЕ 
ИЗ ЛАТВИЙСКОЙ ПРОСТЫНИ

Еще одна фотография, сделанная в 
Сибири, на которой запечатлены в основном 
дети ссыльных латышей и некоторые из их 
родителей. 

«Во втором ряду слева – мы с мамой. У 
нее белое платье, сшитое из простыни. Его 
мы успели взять с собой из «Тирумниеки». 
И хорошо, что так, потому что в Сибири 
ткань была невообразимым дефицитом. 
Зная о том, что нас ждет, когда нас вывози-
ли, добродушный конвойный русский солда-
тик посоветовал нам взять с собой не толь-
ко еду, но и одежду. Пальтишко, в котором я 
ходила в школу, мне прислала родственница 
из Вентспилса, оно тоже было перешито из 
старой одежды». Аусма проучилась в рус-
ской школе в Омской области до восьмого 
класса, пока не было получено разрешение 
выехать в Латвию. 

«В Вентспилсе кров мне дала крестная 
Эмилия. Теперь я считаю, что поступила 
неправильно, продолжив учиться 
в русской школе, но я побоялась, 
что на латышском языке не смогу 
освоить учебный материал. Мне 
было шестнадцать лет, возраст, 
когда возникает дружба и, может 
быть, нечто большее. Но это, как 
и в депортации, по сути, прохо-
дило в чуждой среде. В средней 
школе училась вечерами, потому 
что нужно было начинать рабо-
тать. Потом – торговый техникум 
в Риге, тоже на русском языке. 
Еще одна опосредованная печать 
после высылки – я не умела 
общаться с латышскими сверстни-
ками, может быть, поэтому поздно 
вышла замуж за рыбака из кол-

Они погасили огонь моего рода

хоза «Красный маяк» Альфреда Гредзенса, 
мне тогда было уже двадцать пять лет», – 
Аусма признает, что на вечера ходила с удо-
вольствием, а вот друзей выбирала с боль-
шой осторожностью. Тоже, вероятно, сибир-
ский синдром – не доверять чужому. 

«ОГНЕННЫЕ» ГЕНЫ 
ИЛИ СИБИРСКАЯ ЗАКАЛКА 

Отец в то время уже работал столяром и 
плотником в Морском торговом порту, потре-
бовал и получил участок земли под застрой-
ку в районе будущих частных домов. У мате-
ри не было городской специальности, поэ-
тому работать пришлось гладильщицей в 
прачечной. Аусма выучилась на повара, но 
согласилась на предложение работать про-
давцом в магазине. И стояла за прилавком 
до самой пенсии. 

«Мне совершенно не нравилось готовить 
свиные котлеты, которые пахли рыбой, пото-
му что в то время поросят кормили вылов-
ленной из моря некондицией», – морщится 
Аусма, хотя, в принципе, ничего не имеет 
против рыбы, так как муж не только занимал-
ся ловлей рыбы в море, но и был охотником, 
а также любил посидеть с удочкой. 

Воспоминания, связанные с Сибирью, 
заставили женщину сомневаться, нужно ли 
рожать детей, если чужая власть в любой 
момент, как у нее, может отобрать родите-
лей и решить вместо них, где и как им жить. 
Пугала статистика. Например, в Зирской 
волости в 1935 году было 1227 жителей, за 
две волны послевоенной депортации каждый 
десятый житель был выслан. Еще недавно 
общая численность населения составляла 
там менее четырехсот человек. 

«Теперь понимаю, что страх был преу-
величенным, и в Советском Союзе услов-
ные перемены к лучшему потихоньку нача-

ли происходить. Но теперь 
уж как есть, сейчас в доме, 
который построил отец, я 
осталась одна. Слава богу, 
пока с бытовыми вопроса-
ми справляюсь сама, неко-
торые льготы и пособия пре-
доставляют государство и 
самоуправление», – говорит 
Аусма. Упрямство и привыч-

ка не поддаваться трудностям у нее в крови 
– то ли это гены рода Игнисов, то ли сибир-
ская закалка. 

УГНЕТЕНИЕ ПЕРЕЖИЛИ, 
ВЫДЕРЖИМ ЛИ ПРОЦВЕТАНИЕ

«Я не являюсь фанатичной патриоткой, но 
в государственные праздники зажигаю свечу, 
в День Лачплесиса вместе с репрессирован-
ными, у которых еще есть силы, собираемся 
на Лесном кладбище возле Белого креста, 
где неподалеку похоронены и мои родители. 
И вновь я задаю себе вопрос без ответа – так 
ли все должно было быть? Если бы не было 
чужой власти, мой отец, прожив настоящую 
трудовую жизнь в «Тирумниеки», нашел бы, 
наверное, место последнего упокоения на 
кладбище Зилю в Зирской волости, где похо-
ронен его отец. И мать в старости ухаживала 
бы за цветами, а не была бы вынуждена до 
самой пенсии гладить чужие простыни, в том 
числе, и те, на которых спали солдаты окку-
пационной армии. Потому что вентспилсская 
прачечная обслуживала и дислоцировавши-
еся в городе многочисленные подразделе-
ния советской армии. 

Люди, которые со мной близко знакомы, в 
сказанном увидят нехарактерное для меня 
отступление к событиям прошлого. И будут 
правы, я это осознаю и стараюсь забыть о 
пережитом, в том числе, сжигаю фотогра-
фии, напоминающие о тяжелых годах, и 
уничтожаю вещи из прошлого», – говорит 
Аусма. Однако у нее не поднимается рука 
избавиться от фотографий самых близких 
людей, ведь глядя на них, она обретает 
силы, чтобы продолжать жить. 

«Они преодолели угнетение и нищету. Мы 
– я имею в виду следующие поколения – 
должны не сломаться под тяжестью про-
цветания, которое, несомненно, будет. Это 
потребует не меньше сил, ведь привлека-
тельность ложных идеалов так же разруши-
тельна, и я это вижу в поведении молодежи», 
– улыбается Аусма и говорит, что не хочет 
выглядеть морализатором или ворчать, а 
лишь напомнить, что свобода людям и наро-
дам не дается просто так и навсегда. 

Нужно не терять бдительности каждый 
день и час, даже если сегодня это требует 
материальных или духовных жертв. 

Отец Аусмы (первый справа) с сослуживцами в Латвии.

Из Латвии – в сибирские развалины. Среди подружек.  
С собачкой – Аусма.

Депортированные латышские дети и их родители. Аусма с мамой, белое  
платье которой сшито из льняной простыни

Отец Аусмы Фрицис –  
еще свободный.
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Уже это воскресенье будет днём необыч-
ным, особенно для тех, для кого важ-
ное значение имеет время ожидания 
Рождества – наступает первое воскре-
сенье Адвента. Если во многих местах в 
Латвии, в Европе и в мире зажигают сим-
волично ёлки, как в больших городах, так 
и в маленьких, то в Вентспилсе на сей 
раз этого не произойдёт.  Раньше было 
обещано, что главную ёлку, как обыч-
но на Ратушной площади, зажгут в эти 
выходные, однако на этой неделе стало 
известно, что это произойдёт на неделю 
позднее.  

Куда отправиться в 
первое воскресенье 
Адвента?

4.

1.

2.

3.

Но это не мешает нам провести выходные 
дни с иными мыслями, делами, и отдыхая. 
Самое главное – подготовиться к празднику 
так, чтобы самим было от этого радостно, и 
особенно – доставить радость самым близ-
ким в своей семье, в кругу друзей или коллег.  
Радость дарить подарки – это проявление 
душевного тепла, которое не ограничивает-
ся тем, чтобы просто забежать в магазин и 
что-то купить. Это радость от изготовленных 
своими руками вещей. 

Различные мастерские еще впереди, но 
уже в конце этой недели в Доме ремёсел 
можно успеть сделать первое хорошее 
дело. Это симпозиум рукоделия, на кото-
рый приглашает Вентспилсский музей. На 
мастер-классе украшений, который прове-
дёт Инта Финка, будут изготавливаться укра-
шения из сутажа, фриволайт и хрустальные 
украшения.  Об этих украшениях и технике 
их изготовления И. Финка расскажет на заня-
тии в субботу, 25 ноября, в 12.00, в Доме 
ремёсел, где каждый сможет попробовать 
и создать что-то красивое для себя и своих 
самых близких людей.  

Эта осень особенная одним круглым юби-
леем. В галерее Театрального дома «Юрас 
варти» с пятницы можно будет ознако-
миться с выставкой картин одной из самых 
ярких художниц Вентспилса Ингриды Гелзе-
Озолини. Художница, которая в этом году 
отмечает свой 70-летний юбилей, на завер-
шающей юбилейный год выставке выста-
вит и недавно написанные, и совсем новые 
работы. Художница, которая с 1993 по 1999 
год была директором Вентспилсской худо-
жественной школы, а с 1994 по 2006 год 
и главным художником города Вентспилса, 
выставляла свои работы не только по всей 
Латвии, но и зарубежом.   Она работа-
ет с различными материалами и в разной 
технике: в керамике – шамот, глина, фар-
фор, каменная масса, плавленое стекло, 
термографика, в графике – уголь, сепия, 
монотипия, в живописи – масло, акварель, 
акрил, пастель.  Живя и работая 42 года в 
Вентспилсе, художница участвовала во всех 
выставках работ, организованных группой 
художников Вентспилса, а также в Курземе.  
Как говорят устроители выставки, это одно-
значно одно из важнейших событий в жизни 
города и в художественной жизни, создава-
емой его художниками. Эта выставка стоит 
того, чтобы её посетить!  

Тем, кто настроен на более живое и актив-
ное времяпрепровождение, в воскресенье 
стоит отправиться в Дом-музей писателя 
Герберта Дорбе на «Pužiņ dien Vencpilī». Там 
с 13.00 пройдёт мероприятие в сотрудниче-
стве с трудолюбивыми людьми из волости 
Пузе, которых вместе объединяет социаль-
ный работник волости Скайдрите Бруханова. 
В воскресенье, с 15.00 в «Юрас варти» 
на трогательный и наполненный позитивной 
энергией концерт приглашает вентспилсский 
танцевальный ансамбль «Лиедагс» и сме-
шанный хор «Ливземе».   

Мы, «Ventspilnieks.lv», предлагаем уже 
своевременно подумать и о следующей 
неделе. В пятницу, 1 декабря – очень осо-
бенный день в масштабе Вентспилсского 
края, Юркалне и даже всей Балтии, так как 
здесь, в Юркалнском народном доме, на 
втором этаже откроют уникальную экспози-
цию. «Музей бурь» расскажет о случивших-
ся и пережитых стихиях Балтийского моря и 
об их жертвах. Экспозиция пополнена най-
денными на пляже и поднятыми из глубины 
артефактами. 

С озданная в XIX веке аллея про-
стиралась от Красного мостика 
до условной в то время грани-
цы города – нынешней улицы 
Юрас. Еще в начале ХХ века 

улицы, которая сейчас называется «проспект 
Лиелайс», не было. Как видно на 1-м изо-
бражении, рядом с домом, построенным на 
углу нынешнего проспекта Лиелайс и улицы 
Кулдигас, начинается огороженная забором 
территория. Нужно добавить, что этот дом 
в конце XIX столетия построил латышский 
врач Август Блаус (с 1901-го до 1904 года 
городской глава). Его семья жила там до 1940 
года, когда дом был национализирован и там 
обосновался назначенный коммунистическим 
режимом исполком. После Второй Мировой 
войны в доме долго находился городской 
исполнительный комитет коммунистической 
партии и другое советское учреждение. В 
середине 60-х годов, когда было построено 
четырехэтажное здание на Эспланаде (в то 
время – площадь Первого мая), комитет пар-
тии переехал туда. В доме врача впослед-
ствии находился консультационный пункт 
Рижского Политехнического университета, а 
после 1994 года – Вентспилсский филиал 
Рижского Технического университета. 

Поскольку об истории площади Лиелайс 
рассказывалось в одном из предыдущих 
номеров «Ventspilnieks.lv», здесь о ней упо-
минать не будем. На 1-м изображении можно 
разглядеть и огороженную территорию на 
противоположной стороне улицы Кулдигас 
(ныне – площадь Яунпилсетас). На 2-м изо-
бражении видно, как эта местность выгля-
дела в 20–30-е гг. ХХ века. На продолгова-
той трапециевидной территории сделаны 
дорожки, посажены декоративные кустар-
ники, скромные цветочные клумбы. Газеты 
того времени называли это «вентспилсскими 
насаждениями», и их можно считать первой 
ухоженной, доступной публично парковой 
территорией в истории города. Интересно, 
что во времена Первой Республики 
Вентспилсское самоуправление несколь-
ко лет обсуждало возможность перенести 
городской рынок на эту территорию, кото-
рую по старинке все еще называли «Cirkus 
placе», так как в начале ХХ века там неод-
нократно устанавливались цирковые палат-
ки. Однако этот проект «умер естественной 
смертью», и слава богу, иначе вентспилча-
не утратили бы один из старинных объек-
тов городской застройки – Рыночную пло-
щадь, которая сформировалась во времена 
Курляндского герцогства. 

С течением времени зеленые насаждения 
на улице Кулдигас становились все более 
ухоженными и пышными, ближе к улице 
Юрас устроили красивую округлую цветоч-
ную клумбу и посадили несколько серебри-
стых елей, которые тогда были редкостью. 

Хотелось бы привлечь внимание чита-
телей к небольшому белому домику, кото-
рый мы видим на 3-м изображении, слева. 
Снимок сделан в 30-е годы ХХ столетия, 
когда этот красивый домик – «киоск с фрук-
товыми водами, прохладительными напитка-
ми и мороженым» – был только что построен 
и своеобразно венчал собой «малую аллею» 
(от улицы Юрас до Сенной рыночной площа-
ди), на второй стороне которой находился 
(и до сих пор находится) известный каждо-
му вентспилчанину «круглый киоск» – место 
торговли газетами и журналами на протяже-
нии столетия. Киоск с напитками «прикры-
ли» в первые послевоенные годы. Помнится, 
какое-то время там была «трансформатор-
ная будка», а потом его и совсем снесли в 
60-е годы со всеми тремя гипсовыми анге-
лочками, или амурчиками, которые украша-
ли углы здания. 

В свою очередь, 4-е изображение перено-
сит нас на перекресток улиц Кулдигас и Юрас 
более ста лет тому назад. Приглядитесь 
повнимательнее! Деревянные дома слева, 

Дорога через город и время 
IV
Отправляясь из Галиньциемса в город, или 
центр, в прошлый раз мы сделали останов-
ку возле изначально березовой, а после 
1925 года – липовой аллеи, полуторавеко-
вой гордости нашего города. 

построенные известными торговцами дре-
весиной Канcами, сохранились до наших 
дней, а справа – огороженная территория, 
где позднее будут посажены вышеописан-
ные «зеленые насаждения». Красиво вымо-

щенную Кулдигскую дорогу ограничивает 
ряд каменных столбиков (чтобы лошади не 
повредили березы в аллее). Пейзаж почти 
такой же, как сейчас, и в то же время – 
совсем иной… 
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НЕ ПЕРВЫЙ И НЕ ЕДИНСТВЕННЫЙ 
АВТОМОБИЛЬ КЛАССА «ЛЮКС»…

Надо полагать, многие вентспилча-
не помнят скандал вокруг приобретенного 
Вентспилсским свободным портом в 2016 
году автомобиля класса «люкс» «Audi A8L 
W12» стоимостью 156 000 eвро, в котором, как 
сообщалось в газете «Latvijas Avīze», возили 
члена правления Вентспилсского свободного 
порта и формально отстраненного от долж-
ности председателя Вентспилсской думы 
Айвара Лембергса. БПБК тогда не конста-
тировало нарушения закона, а Управление 
Вентспилсского свободного порта указало, 
что это «не первая и не единственная» авто-
машина такого класса, которая приобретена 
для нужд Вентспилсского свободного порта. 
На автомобиле такого класса ездят члены 
правления Управления Свободного порта и 
его работники, а также перевозятся инвесто-
ры из Китая, США и других стран. «Для руко-
водства Свободного порта, которое регуляр-
но отправляется в Ригу, автомашина явля-
ется не только средством передвижения, но 
и рабочим кабинетом шесть часов в день, 
которые нужно проводить по пути на различ-
ные совещания в столице», – сообщили в 
Управлении Свободного порта. Однако при-
обретение и содержание подобных автомо-
билей стоит больших денег, которые в слу-

Зарплата члена 
правления и президента 
«Агентства развития 
Вентспилса» 
Айвара Лембергса 
2005.   17 074 EUR 
2006.  20 632 EUR 
2007.  16 136.68 EUR 
2008.  72 510.77 EUR 
2009.  76 775.50 EUR 
2010.  83 664.84 EUR 
2011.  83 664.84 EUR 
2012.  83 664.84 EUR 
2013   83 664.84 EUR 
2014.  83 664,84 EUR
2015.  86 616,21 EUR
2016.  91 560,00 EUR

Зарплата члена 
правления и президента 
«Ассоциации 
развития бизнеса» 
Айвара Лембергса 
2005.   170 744,62 EUR 
2006.  nav informācijas
2007.  126 635,59 EUR 
2008.  187 819,08 EUR 
2009.  172 998,57 EUR 
2010.  187 819,08 EUR 
2011.  187 819,08 EUR 
2012.  187 819,08 EUR 
2013   46 954,77 EUR 
2014.  187 819,08 EUR 
2015.  187 819,08 EUR 

Депутаты от объединенного списка призывают 
прекратить растрачивать деньги налогоплательщиков

Ивар Ландманис 
Депутат Вентспилсской думы 

П р о а н а л и з и р о в а в 
доступную нам информа-
цию, мы констатировали, 
что в бюджетах самоуправ-
ления города Вентспилса, его учреждений, 
обществ капитала, обществ и Управления 
Вентспилсского Свободного порта пред-
усмотрены неадекватные расходы, кото-
рые в платежах через различные общества 
и учреждения самоуправления тратятся на 
обеспечение нужд отдельных должност-
ных лиц Вентспилсской городской думы, в 
том числе миллионера Айвара Лембергса. 
Следовательно, каждый налогоплатель-
щик, в том числе и тот, которому приходит-
ся обходиться 300-ми евро в месяц, платит 
за обеспечение неадекватной заработной 
платой некоторых должностных лиц и за 
то, чтобы их возили на автомобилях клас-
са «люкс». Поэтому мы, депутаты оппози-
ции, обращались в несколько контроли-
рующих учреждений с просьбой – прове-
рить имеющуюся в нашем распоряжении 
информацию, а также предложили всем 
структурам Вентспилсской городской думы 
обратить усиленное внимание и прекра-
тить такие неадекватные выплаты, кото-
рые не направлены на обеспечение инте-
ресов общества.  
Следует добавить, что теперешнее руко-
водство Вентспилсской городской думы 
преднамеренно блокирует нам, т.е. закон-
но делегированным 1/3 частью жителей 
города Вентспилса лицам, доступ к деталь-
ной информации о хозяйственной деятель-
ности структур Вентспилсской городской 
думы, и таким образом в самом прямом 
смысле ограничивает конституционное 
право избирателей. Поэтому, из-за недо-
статочности информации, мы не можем 
точно указать источники возможной эконо-
мии бюджета и её общую сумму (по прови-
зорским данным это могут быть более мил-
лиона евро в год). 
Несмотря на то, что мы не включены в важ-
нейшие комиссии Вентспилсской город-
ской думы, нам не выдается детализация 
необходимых документов, нас не пригла-
шают участвовать в процессе разработки 
бюджета структур Вентспилсской город-
ской думы, мы подали предложения, кото-
рые направлены на обеспечение интере-
сов общества и на реализацию которых 
тратились бы средства, которые до сих пор 
обеспечивали удовлетворение интересов 
некоторых должностных лиц. 

Даце Корна 
Депутат Вентспилсской думы 

В противовес лозунгам 
о том, что Вентспилс – 
это дружественный для 
малышей и сениоров 
город, для семей с детьми, 
пенсионеров и политически репрессиро-
ванных лиц в повседневной жизни ощути-
мой поддержки недостаёт. Поэтому расхо-
дуемые средства на содержание дорогого 
автопарка, закупку дорогих услуг и созда-
ние личной узнаваемости председателя 
думы было бы только честно и справедли-
во направить на обеспечение нужд упомя-
нутых групп жителей.  Отказавшись от неце-
лесообразно растрачиваемых средств, 
можно было бы обеспечить бесплатный 
общественный транспорт всем пенсионе-
рам, детям дошкольного и школьного воз-
раста и политически репрессированным 
лицам.  Ситуация, при которой полити-
чески репрессированным лицам обходит-
ся дешевле поездка на междугороднем 
автобусе на рынок в Ригу, чем поездка на 
городском общественном транспорте из 
Парвенты в центр Вентспилса, является 
абсурдной и недопустимой.  
К сожалению, депутатам от объединён-
ного списка не дана была возможность 
с помощью цифр оценить, сколько стои-
ла бы Вентспилсу такая услуга для своих 
жителей, так как информацию о реаль-
ных расходах на хозяйственную деятель-
ность от нас без каких-либо на то основа-
ний скрывают.   Тем не менее, даже если 
предположить то, что городу, который так 
активно работает над реализацией различ-
ных грандиозных проектов, средств для 
повседневного бесплатного общественно-
го транспорта детям, пенсионерам и поли-
тически репрессированным лицам не хва-
тает, то обеспечение бесплатного обще-
ственного транспорта для этих категорий 
лиц хотя бы в праздничные дни абсолют-
но возможно.  Также возможна поддержка 
думы на содержание территорий, прилега-
ющих к частным собственностям и принад-
лежащим непосредственно или подчинён-
ных самоуправлению.  Если дума не хочет 
сделать шаг навстречу всем вентспилча-
нам, у которых в нашем городе есть част-
ная собственность, то обеспечение такой 
помощи остро необходима владельцам 
домов пенсионного возраста, освободить 
которых от этой «повинности» – было бы 
обязанностью каждого имеющего совесть 
индивида.  Действия думы, мягко гово-
ря, аморальны, если учесть то обстоя-
тельство, что многие из них ни осенью, ни 
зимой даже при желании не могут приве-
сти в порядок эти территории. В результате 
следует административный штраф, касса 
города Вентспилса становится богаче, а 
по сути несправедливо наказанный чело-
век – беднее.   
Также сэкономленные средства можно 
было бы направить и на приведение в 
порядок и содержание сакральных соо-
ружений нашего города, как и на многие 
другие, связанные с реальными нуждами 
наших жителей вещи, как в других горо-
дах актуальна установка большого флага 
Латвии в нашем городе.  Еще одна боль-
шая проблема – это обеспечение содер-
жания многих строений.  В сооружениях 
мирового уровня должны быть и доступ-
ные обществу услуги мирового уровня, и 
неважно что это будут за услуги – медици-
на, культура, образование, спорт и т.д.  

МНЕНИЕ

МНЕНИЕ

чае муниципальных структур берутся из кар-
мана налогоплательщиков. Поэтому депута-
ты оппозиции призывают в бюджете муници-
пальных структур, в том числе Управления 
Вентспилсского свободного порта, больше 
не предусматривать расходов на содержание 
дорогостоящего автопарка, который пере-
дан в распоряжение Вентспилсской поли-
ции самоуправления и на котором обычно 
передвигается руководство Вентспилсского 
городского самоуправления. Депутаты пред-
лагают этот автотранспорт реализовать и 
впредь отказаться от эксклюзива – приобре-
тения, содержания и передачи для обеспече-
ния нужд отдельных должностных лиц авто-
транспорта премиум-класса. 

«ПОЛОСКАНИЕ МОЗГОВ»  
ЗА ДЕНЬГИ НАЛОГОПЛАТЕЛЬЩИКОВ 

Весной передача Латвийского телеви-
дения «Запрещенный прием» («Aizliegtais 
paņēmiens») привлекла внимание к тому, 
что в пяти крупнейших городах за предела-
ми Риги самоуправления стараются себя и 
своих лидеров рекламировать посредством 
масс-медиа. Главный акцент делался на то, 
какие средства самоуправлений, а значит, 
налогоплательщиков, тратятся в этих кам-
паниях по «промывке мозгов». Более дру-
гих выделилось Вентспилсское самоуправ-
ление. В передаче сообщалось о десят-
ках тысяч евро, которые были потрачены 
на договоры о сотрудничестве с газетой 
«Ventas Balss» и Курземским телевидени-

ем. Команда «Запрещенного приема» обна-
ружила, что в «Ventas Balss» текут финан-
совые ресурсы самоуправления, исчисляе-
мые сотнями тысяч. Например, в конце 2015 
года заключен договор на 170 000 eвро, 
в 2017 и 2018 годах эта сумма достигла 
369 000 eвро. С Курземским телевидени-
ем в 2016 году заключен договор на 101 000 
eвро, а в 2017 и 2018 году – уже на 284 000 
eвро. Учитывая эти совсем не малые суммы, 
депутаты от объединенного списка призы-
вают в бюджетах думских структур больше 
не планировать расходов на обеспечение 
личных нужд должностных лиц. «Расходы 
на видеосессии, пресс-конференции, обслу-
живающий персонал и другие личные рас-
ходы депутата Айвара Лембергса, так же, 
как расходы думских структур, которые появ-
ляются в связи с обеспечением нужд пар-
тии «Latvijai un Ventspilij», например, услуги 
ООО «Ventas Balss» и других медиа, теле-
визионные передачи, в которых участие при-
нимают только депутаты думы от партии 
«Latvijai un Ventspilij», не должны включать-
ся в бюджеты думских структур. Если депу-
тату Вентспилсской думы Айвару Лембергсу, 
партии «Latvijai un Ventspilij» и ее предста-
вителям необходима реклама, то она долж-
на быть оплачена из личных средств Айвара 
Лембергса и соответствующей партии». 
Также депутаты призывают в бюджетах дум-
ских структур, которые предназначены для 
обеспечения мероприятий в сфере культу-
ры, спорта и других городских праздников, 
отказаться от расходов, которые обеспечива-
ют пропаганду отдельных должностных лиц. 
«Средства на «перерезание ленточки» нужно 
направить на удовлетворение многих других 
нужд общества», – подчеркивают депутаты. 

СЭКОНОМЛЕННЫЕ СРЕДСТВА 
ПРЕДЛАГАЮТ НАПРАВИТЬ  
НА СОЦИАЛЬНЫЕ НУЖДЫ

Сэкономленные таким образом средства 
депутаты от объединенного списка предла-
гают направить на обеспечение бесплатных 
поездок в рейсовых маршрутах по городу и 
прилегающей территории в автобусах ООО 
самоуправления «Ventspils reiss» – детям, 
пенсионерам, инвалидам, репрессирован-
ным лицам. 

Деньги можно было бы направить также 
на содержание территорий, прилегающих к 
частным владениям и прямо или опосредо-
ванно принадлежащих самоуправлению, – 
чтобы налогоплательщикам, которые владе-
ют недвижимостью, впредь не нужно было 
ухаживать за тротуарами и участками дорог, 
прилегающими к их частному имуществу. 
Рационально использовать средства можно 
и для качественного и безопасного обеспе-
чения общественных функций в прямо или 
косвенно принадлежащих самоуправлению 
общественных зданиях, а именно, для обе-
спечения более качественных социальных и 
медицинских услуг, услуг образования, куль-
туры и спорта, а также для разработки и реа-
лизации программы реновации и содержа-
ния сакральных строений в Вентспилсе. 

Депутаты рекомендуют также часть сэко-
номленных таким образом средств напра-
вить на реализацию в Вентспилсе проекта 
«Латвийский флаг» («Latvijas karogs»). Это 
уникальный долгосрочный проект, в рамках 
которого к столетию Латвии в 2018 году пла-

нируется в символичных для страны, зна-
чимых местах в Риге и региональных цен-
трах латвийских краев разместить монумен-
тальные латвийские флаги. Цель проекта – 
начать почитать национальные символы не 
только в праздники, но и в будни, приумно-
жая таким образом в жителях патриотизм и 
гордость за Латвию. 

Заявление депутатов от объединенно-
го списка начало свой путь по кабинетам 
Вентспилсской городской думы. Интересно, 
какова будет реакция депутатов позиции, 
избранных вентспилчанами, на призыв пре-
кратить растрачивать деньги налогопла-
тельщиков и использовать их с пользой для 
горожан. 
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Известное издательство «Neputns» в серии «Классика лат-
вийского искусства» выпустило новый уникальный сбор-
ник, который посвящен великому вентспилсскому худож-
нику Янису Фердинанду Тидеманису, 120-летие которо-
го в этом году широко отмечалось как в Латвии, так и за 
рубежом. 

Вышел в свет уникальный сборник о великом 
вентспилсском художнике Тидеманисе

«Словно мощный порыв ветра, в 20-е годы ХХ 
века в латвийское искусство резко ворвался 
учившийся в Антверпене Янис Фердинанд 
Тидеманис. Его живописный язык, обога-
щенный под влиянием бельгийского искус-

ства, яркий, импульсивный, насыщенный напряженной экс-
прессией, пополнил своей живой самобытностью общую 
картину латышского искусства, застывшую в безмятежности 
нового реализма», – так во вступительной статье к сборнику 
пишет автор книги, искусствовед Ингуна Гегере. 

Тидеманис имел широкое признание и был популярен, а 
главное – был другом выдающихся латвийских интеллек-
туалов и творческих личностей. Например, среди его дру-
зей можно упомянуть замечательного писателя Аншлава 
Эглитиса, который был в своем роде, как живописец Я. Ф. 
Тидеманис: широта мышления, смелость, чтобы следовать 
современным тенденциям, в то же время – умение не забы-
вать о своем происхождении. Вот что писал в своих вос-
поминаниях о Я. Ф. Тидеманисе А. Эглитис: «Впервые я 
увидел Я. Ф. Тидеманиса в рабочем кабинете своего отца 
– не особенно крупный мужчина, тем не менее, крепкий, в 
костюме необычного пошива, он бросал беспокойные взгля-
ды вокруг, говорил с непривычным акцентом оборванными, 
вескими предложениями, словно с трудом сдерживал свой 
бурный темперамент. Он пришел вместе со своей первой 
супругой, у которой были совершенно выбеленные волосы, 

что тогда еще не встречалось в Риге, и наряд ягуаровой рас-
цветки, также непривычный для Риги. Они оба выглядели 
эффектно». 

Я. Ф. Тидеманис обладал необычайной харизмой. Входя 
в помещение, он сразу привлекал к себе внимание, к тому 
же, художнику нравилось, когда его называли «большими 
именами». Например, Джованни, Фердинандо, Тидеманио, 
Грандиозо. Он всегда гордился присвоенной ему Бельгийским 
королевством большой наградой – титулом шевалье. 

Янис, или Йоханс, Фердинанд Тидеманис родился в 1897 
году именно в Вентспилсе. Будучи подростком, втайне он 
отправился путешествовать на корабле. Судьба привела его 
в США, где появилась возможность остаться у дальнего род-
ственника. Там он укрепился в своем желании стать худож-
ником. В 1921 году Я. Ф. Тидеманис даже получил граждан-
ство США, а в 1923 году, разумеется, не замедлил получить и 
гражданство дорогой ему Латвийской Республики. 

В 1922 году Я. Ф. Тидеманис после свадьбы с Элвирой 
Ирмгарде–Митузе отправился в Бельгию, реализуя свою 
давнюю мечту учиться живописи именно в знаменитой 
Королевской академии художеств в Антверпене. Свое обуче-
ние Я. Ф. Тидеманис начал на отделении живописи у профес-
сора Феликса Гого, параллельно осваивал графику у Петера 
Луиса. Королевскую академию художеств Тидеманис окон-
чил в 1927 году, затем сразу же поступил в Высший инсти-
тут искусств Антверпена, в котором с перерывами учился до 
1934 года. 

В конце 20-х годов ХХ века, участвуя в коллективных 
выставках и устраивая персональные экспозиции, регуляр-
но проживал как в Бельгии, так и в Латвии. В Латвии первой 
совместной выставкой стала экспозиция в Рижском город-
ском музее искусства в 1928 году, посвященная 10-летне-
му юбилею латвийского государства. Для местной публики 

живописная манера Я. Ф. Тидеманиса была чем-то новым 
и необыкновенным, он стремительно стал популярным. 
Мнения в обществе разделились – от восторга до полно-
го неприятия. В начале 1936 года Тидеманисы вернулись в 
Латвию насовсем. 

Осенью 1944 года Я. Ф. Тидеманис вместе с супругой 
бежали в Германию, а затем – в Швейцарию. Следующим 
местом их проживания стал Монреаль в Канаде, а затем дру-
гой крупный город в Канаде – Торонто. 12 апреля 1964 года 
Я. Ф. Тидеманис скончался в возрасте 67 лет в Торонто, где 
и похоронен. 

История о печальной судьбе собак из «Парка хаски» в очередной  раз актуализирует тему безответственности человека 
по отношению к братьям нашим меньшим. Нарушения условий содержания животных, к сожалению, не исключительный 
случай, а суровые будни. Наиболее ярко эта жестокость, которую сам «венец творения» таковой не считает, проявляется 
в конце лета, когда щенки и котята, которых дачники берут на радость детям, оказываются просто выкинутыми на улицу. 
И хорошо, если брошенные в беспомощном состоянии домашние любимцы окажутся в приюте для животных, если же 
нет, то очередному другу человека не повезло… 

После того как 
Продовольственно-
ветеринарная служ-
ба (ПВС) изъяла из так 
называемого «Парка 
хаски» в Зирской воло-
сти 26 собак, так как 
во время повторной 
проверки в этом году 
там были обнаружены 
серьезные нарушения 
условий содержания 
животных, собаки были 
отправлены в собачий 
приют и домашний зоо-
парк «Межавайроги», 
который находится в Кекавском крае. Всех изъятых живот-
ных планируется продать с аукциона. 

К ак рассказала газете «Ventspilnieks.lv» предста-
витель ПВС Илзе Мейстере, после изъятия из 
«Парка хаски» животные были доставлены в приют 
и домашний зоопарк «Межавайроги», который нахо-
дится в Кекавском крае. Оказалось, что лишь одна 

из 26 собак – чистокровный сибирский хаски, большая часть – 
представители акита-ину и, по меньшей мере, 10 – беспород-
ные животные. Со всеми собаками работают ветврачи, живот-
ных стерилизуют, чипируют и вакцинируют. 

По решению ПВС, всех собак планируется продать с аук-
циона. Участвовать в нем смогут все, у кого нет долгов по 
налогам. 

В связи со сложившейся ситуацией возникает два вопроса. 
Во-первых, почему такой «положительный пример», как под-
черкнула Вентспилсская городская дума и находящиеся в ее 
подчинении учреждения, обернулся совсем другой стороной. 
Во-вторых, действительно ли этих бедных животных кто-то 
купит, к тому же, с аукциона, если в приютах по всей Латвии – 
бесчисленное множество котов и собак, которых редко заби-
рают домой. Подобный приют для животных, который щедро 
поддерживало даже самоуправление, в прошлом году был 
закрыт в Вентспилсе. 

«Ventspilnieks.lv» уже писала, что ПВС явилась в «Парк 
хаски» после того, как была получена жалоба на возможные 
нарушения в условиях содержания животных. Прибыв на 
место, представители ПВС удостоверились в том, что соба-
ки содержатся в антисанитарных условиях – в собственных 
экскрементах и повышенной влажности, животным не было 
обеспечено полноценное питание и физическая нагрузка. По 
поводу констатированных нарушений начат административ-
ный процесс. 

Собаки, изъятые 
из «Парка хаски», 
сейчас в Кекаве. 
Их планируется продать

Друг из приюта или…

ПОЧЕМУ ИХ БРОСАЮТ?
По-настоящему радостно, что все больше людей выби-

рают своих домашних любимцев из числа тех, кого броси-
ли хозяева. В обществе уже укоренилась уверенность в 
том, что взятый из приюта друг будет благодарен и верен 
своему хозяину. Правда, кинологи советуют помнить, что 
собака, а значит, и кот, никому ничего не должны, и прежде 
чем выбрать нового члена семьи, нужно тщательно взве-
сить все «за» и «против», а также нужно понимать, какая 
собака конкретно вам нужна. Очень печально, когда взя-
тый из приюта четвероногий друг и новой семье оказыва-
ется ненужным и его привозят обратно, потому что слиш-
ком громко лает, выкапывает морковку из грядок (и такой 
аргумент был), слишком быстрый, большой или медли-
тельный, или кот точит ногти об угол роскошного дивана… 

ЧТО НУЖНО УЧИТЫВАТЬ, ВЫБИРАЯ 
СОБАКУ ИЛИ КОТА ИЗ ПРИЮТА? 

Разумно было бы с выбранным животным как следует 
познакомиться, прежде чем вы приведете его домой. Если 
вы решили приютить собаку, то вначале нужно в течение 
нескольких дней выводить ее на прогулку, чтобы удостове-
риться, что вы с ней дышите в едином ритме. Также нужно 
учитывать специфику собак из приюта, большая часть из них 
– беспородны. Очень важно, чтобы работники приюта или 
вы сами хотя бы условно констатировали, с помесью какой 
породы вы имеете дело. Если собака представляет собой 
помесь охотничьей породы, то нужно считаться с тем, что ей 
может быть присущ выраженный охотничий инстинкт. Если 
в частном доме ее не держать в вольере, могут возникнуть 
проблемы – собака будет гонять диких животных, что может 
оказаться противозаконным. Такие собаки могут быть хоро-
шими компаньонами, но функции охранника у них проявля-
ются более слабо. Если у собаки доминируют крови овчарки, 
то она будет прекрасным охранником, но не исключено, что 
не всегда адекватно станет общаться с маленькими деть-
ми. Те собаки, предками которых были хаски или маламу-
ты, нуждаются в компании таких же энергичных людей, как 
они сами, с ними нужно заниматься несколько часов в день, 
иначе собака от скуки просто начнет крушить все вокруг. В 
свою очередь, взяв крупную собаку, нужно считаться с тем, 
что у нее могут проявиться болезни суставов, потому что 
артриты и артрозы мучают всех собак, но у крупных и тяже-
лых собак эти заболевания особенно распространены. 

Не забудьте тщательно расспросить работников приюта 
о характере кота или собаки, его положительных и отрица-
тельных особенностях. К тому же, нужно понимать, что у 
животного могут быть эмоциональные травмы, от которых 
вам нужно будет помочь ему избавиться.

СОБАКА
• Какого размера, возраста, пола собака для вас предпочти-
тельнее? Гладкошерстная или длинношерстная? 
• Насколько большая у вас квартира, дома, каковы его 
окрестности (лес, парки и другие места для выгула собак)? 
• Если вас интересует определенная порода или ее помесь, 
сколько вы знаете об этой породе? Как обычно ведут себя 
собаки этой породы? Есть ли определенные проблемы со 
здоровьем, которые характерны именно для этой породы? 
• Сколько времени вы сможете посвящать собаке?
• Насколько активный у вас образ жизни (часто ли вы 
отправляетесь в путешествия, поездки, командировки)? 
• Сколько времени собака будет проводить дома одна? Есть 
ли какой-нибудь член семьи, который почти весь день нахо-
дится дома? 
• Нет ли у кого-либо из членов семьи аллергии на собачью 
шерсть?
• Какой опыт в этом отношении у детей, которые будут кон-
тактировать с собакой? 
• Есть ли у вас дети или внуки, которые часто гостят у вас? 
• Может быть, у вас уже есть домашнее животное, какова 
будет его реакция на появление нового соседа? 
• Во сколько вам обойдется содержание собаки? 

KОТ
• Kот с какой длиной шерсти будет для вас более предпочти-
телен? Вы не против ежедневно причесывать своего любим-
ца и часто делать уборку? 
• Кота какого возраста вы хотели бы? Будет ли у вас время для 
котенка? Может быть, лучше предложить кров котику постарше? 
• Вы живете в городской квартире, частном доме или в 
деревне? 
• Во сколько вам обойдется содержание кота? 
• Есть ли у кого-либо из домашних аллергия на кошачью шерсть? 
• Сколько лет детям, которые будут контактировать с котом? 
• Есть ли у вас другие домашние животные, у которых могут 
быть претензии к появлению нового обитателя? 
• Во время адаптации кота нельзя будет выпускать на улицу, 
не возражаете ли вы, если его туалет будет дома? 
И еще один существенный нюанс. Новым хозяевам живот-
ных отдают вакцинированными, без глистов и блох. Как соба-
ки, так и коты, которые старше 5-6 месяцев, стерилизуются. 
Новому владельцу нужно считаться с пожертвованием, раз-
мер которого зависит от стоимости ветеринарно-медицин-
ских услуг – вакцинации и стерилизации – для конкретного 
животного. 

На какие вопросы вам нужно ответить себе самому, пре-
жде чем вы возьмете собаку или кота из приюта. Вот сове-
ты «Patversme.lv».
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Новая дорога к Южному молу
В скором будущем на Южный мол можно 
будет попасть по новому подъездному пути, 
который будет построен вдоль зданий ста-
рых морозильных камер и соединен с боль-
шой стоянкой. Планируется укрепить дюны, 
построить тротуары площадью 3400 m2, про-
вести освещение и канализацию, а тер-
риторию – озеленить. Работы начнутся в 
декабре, а закончить их планируется до 
начала нового туристического сезона в мае. 
Работы обойдутся Вентспилсскому свобод-
ному порту в 590 000 eвро.

Полиция чаще патрулирует 
улицы
С этой осени патрулировать вентспилс-
ские улицы начали пешие патрули поли-
ции самоуправления, чтобы особенное вни-
мание уделить территориям, где находятся 
школы, детские сады и кружки по интересам. 
Полиция проверяет также внутренние дворы 
и места, в которых собирается молодежь. 
И хотя такие патрули существовали и рань-
ше, нынешней осенью решено эту работу 
активизировать. 

Видумупите очищают от корней 
камыша и других растений 
На прошлой неделе в Видумупите возле т/ц 
«Тобаго» при помощи плавучего оборудова-
ния начата очистка русла от корней камыша 
и других растений. Корни механически уда-
ляются из русла реки, затем насос перема-
лывает их и отправляет по трубопроводной 
системе в геотекстильные мешки, установ-
ленные на улице Екаба. 

В Вентспилсской больнице 
родился пятисотый малыш
В родильном отделении Вентспилсской 
больницы перед самым государственным 
праздником на свет появился пятисотый 
малыш – девочка. В прошлом году пятисо-
тый новорожденный родился почти на месяц 
раньше. Прогнозируется, что в этом году в 
Вентспилсской больнице, услугами которой 
почти в половине случаев пользуются моло-
дые родители не из Вентспилса, число ново-
рожденных заметно сократится. 

Начнут выплачивать  
рождественские пособия
С 1 декабря Социальная служба начнет 
выплачивать единовременное пособие 
самоуправления. Получить его смогут 8249 
вентспилчан. 43 eвро получат пенсионеры и 
инвалиды, размер пенсии которых до упла-
ты налогов, не считая доплаты к пенсии, 
не превышает 315,14 eвро, а также дети 
с инвалидностью и дети, оставшиеся без 
попечения родителей. Подарочные карты 
на сумму 30 eвро за каждого несовершен-
нолетнего получат неимущие и малообеспе-
ченные семьи. 

В сборной – двое вентспилчан 
Главный тренер сборной Латвии по баскет-
болу Арнис Вецвагарс назвал имена 12 
баскетболистов, которые включены в сбор-
ную Латвии в первом туре розыгрыша 
Кубка мира. В составе есть и двое игроков 
БК «Вентспилс» – Айгарс Шкеле и Ингус 
Яковичс. К тому же, клубы сильнейших евро-
пейских лиг сейчас проявляют большой 
интерес к Шкеле, для которого начало сезо-
на было очень удачным, однако клуб, прези-
дентом которого является Айварс Лембергс, 
тянет с его продажей.

Орудуют воры из сараев
На предпраздничной неделе с интерва-
лом в два дня в центре Вентспилса были 
взломаны четыре сарая. По информации 
Государственной полиции, два сарая взло-
маны на улице Петера. Из одного украдены 
различная посуда и топор, из второго – вело-
сипед и два топора. Еще два сарая взлома-
ны на улице Кулдигас. Воры унесли различ-
ные рабочие инструменты.

В ВЕНТСПИЛСЕ Инга Антане: из-за сокращения грузопотока из России 
за девять месяцев Латвия потеряла около 50 млн евро 

Поскольку ГАО «Latvijas dzelzceļš» за десять месяцев этого года установило антирекорд, перевезя наименьший объем грузов за послед-
ние десять лет, недопустимо поднятие цен на железнодорожную инфраструктуру, а также очень критично нужно оценить планируемую 
электрификацию железной дороги и подумать, как эти средства использовать более эффективно. Такую точку зрения высказал бывший 
министр сообщения, депутат Сейма и представитель Комиссии по народному хозяйству Анрийс Матисс. 

Учитывая антирекорд в перевозке грузов, 
«LDz» нельзя поднимать тарифы

Т ревогу по поводу драматично 
сократившегося объема перевозок 
железнодорожных грузов предста-
вители отрасли начали бить еще 
в начале лета, особенно активно в 

этом отношении было общество «Балтийская 
ассоциация – транспорт и логистика» и его 
президент Инга Антане, о чем многократно 
писала газета «Ventspilnieks.lv». «Пока LDz 
продолжало придерживаться политики страу-
са, приплюсовывая рост объема грузов в нача-
ле года и к летним месяцам, когда произошло 
его значительное падение, и заявляя о росте 
общегодового объема грузов. Очень низкие 
показатели октября не позволили нивелиро-
вать падение объема грузов, и общая стати-
стика ясно показывает, что у объема грузов 
очень значительная тенденция к падению», – 
подчеркнул Матисс.

Он напомнил, что за десять месяцев года 
«LDz» перевезло немногим более 36 млн 
тонн, что является самым низким показате-
лем за последние десять лет. В 2012 году 
этот показатель составил даже 51 млн тонн. 
Уже в прошлом году «LDz» не достигло этой 
цифры и перевезло только 38 млн тонн. В 
этом году ситуация ухудшилась, и обозначи-
лась постоянная тенденция к снижению объ-
ема грузов. 

Матисс считает, что в подобной ситуа-
ции увеличивать цену на железнодорож-
ную инфраструктуру, вследствие чего цены 

на нее в Латвии станут одними из самых 
высоких в ЕС, – решение недальновидное 
и непродуманное, и это недопустимо. «Это 
не будет способствовать конкурентоспособ-
ности, и объем грузов продолжит падать. 
Повышать цены при падении объемов – это 
безумие. Повышение тарифа ни в коем слу-
чае не является приемлемым», – подчер-
кнул Матисс. 

По его мнению, «LDz» необходимо поду-
мать о повышении внутренней эффектив-
ности, пересмотре рекламы и других мар-
кетинговых мероприятий, поскольку в таких 
условиях предприятие не может их позво-
лить себе в прежнем объеме. Также, по его 
мнению, необходимо пересмотреть систе-
мы управления, оптимизировав их. «Мы 
не можем грузы такого объема обслужи-
вать при помощи устаревших процессов 
при таком большом количестве людей», – 
убежден представитель Комиссии по народ-
ному хозяйству, который указал на то, что 
в случае повышения цен на железнодо-
рожную инфраструктуру грузов станет еще 
меньше. 

В этой ситуации, по мнению Матиса, нужно 
очень тщательно взвесить, может ли Латвия 
позволить себе электрификацию железной 
дороги. «Возможно, нужно выбрать другой 
проект, в который инвестировать эти сред-
ства, так как проект по электрификации изна-
чально прогнозировался в расчете на 60 млн 

тонн. Экономического обоснования этот про-
ект определенно не имеет. В итоге «Latvijas 
dzelzceļš» не сможет вернуть взятые в кре-
дит деньги, и это ляжет на плечи владельцев 
грузов и госбюджета», – выразил обеспоко-
енность Матисс. 

Он советует министерству и правитель-
ству обратить внимание на альтернативные 
решения в инвестировании средств струк-
турных фондов ЕС. 

«LDz» не слышит мнений отрасли тран-
зита и сообщения, прозвучавших в обще-
стве, и готово продвигать проект электрифи-
кации так, как он был запланирован ранее, 
поскольку и Европейский банк инвестиций, 
дескать, обещает на выгодных условиях кре-
дитовать проект полностью. В то же время за 
десять месяцев этого года объем железнодо-
рожных грузов в Латвии уменьшился почти 
на пять процентов по сравнению с соответ-
ствующим периодом предыдущего года – 
только 36,576 млн тонн. 

Несмотря на то что общий объем пере-
везенных грузов в соседней Эстонии не так 
велик, как в Латвии, эта страна сумела ситуа-
цию улучшить. По железнодорожной инфра-
структуре эстонской государственной компа-
нии «Eesti Raudtee» за первые десять меся-
цев этого года перевезено 9,9 млн тонн гру-
зов, что на 3,8% больше, чем за тот же пери-
од минувшего года, только в октябре рост 
составил 10,4%. 

По словам Инги Антане, президента обще-
ства «Балтийская ассоциация – транспорт 
и логистика» (БАТЛ), латвийская экономи-
ка за девять месяцев этого года потеря-
ла приблизительно 50 млн евро по при-
чине того, что не были получены россий-
ские транзитные грузы. Если в начале года 
входящим в ассоциацию предприятиям 
Российская железная дорога подтвердила 
отправку грузов с нефтью и углем через 
Вентспилсский порт в объеме 90%, то в 
сентябре – всего 5%. 

А ссоциация уже ранее актив-
но призывала ответственное 
Министерство сообщения и пра-
вительство действовать, чтобы 
уменьшить риски, связанные с 

экономикой и занятостью, которые могут воз-
никнуть, если Россия примет стратегическое 
решение направить свои грузы через соб-
ственные развитые порты. Нужно упомянуть, 
что транзит – вторая крупнейшая отрасль 
народного хозяйства Латвии. 

Инга Антане, президент БАТЛ: «Статистика 
день ото дня становится все более неутеши-
тельной и неумолимо указывает на истинные 
изменения в транзите. Победителем в сло-
жившейся на данный момент ситуации будет 
тот, кто сможет принимать быстрые и страте-
гически важные решения. Первое домашнее 
задание – увеличить конкурентоспособность 
Латвии, это означает отказаться от повыше-
ния цен на железнодорожную инфраструкту-
ру с нового года, которое поставит Латвию в 
лидирующую позицию вместе с государства-
ми Европейского Союза с наиболее высо-
кой ценой. Если мы не можем в межправи-
тельственных переговорах с Россией достичь 
компромисса относительно сохранения тран-
зитных грузов, то мы должны делать все воз-
можное, чтобы расценки на транзит с исполь-
зованием Латвийской железной дороги стали 
привлекательными для других регионов. К 
сожалению, наши партнеры в Беларуси и дру-
гих государствах указывают на нашу неконку-
рентоспособность в этом отношении». 

По обобщенной информации БАТЛ, в сен-
тябре этого года общий грузооборот в трех 
крупнейших латвийских портах составил 4,5 
млн тонн, что на 16% меньше, чем в сентя-
бре 2014 года. Эта статистика еще раз под-
тверждает, насколько важны переговоры с 

российскими должностными лицами, потому 
что латвийская экономика не готова к такому 
падению объема грузов. 

В свою очередь, если обобщить инфор-
мацию об объеме угля, переваленного в 
портах восточного побережья Балтийского 
моря (российских и латвийских), за девять 
месяцев этого года, можно сделать вывод, 
что общий объем возрос, достигнув 43 млн 
тонн. Но этот рост объема произошел за счет 
российских, а не латвийских портов. В рос-
сийских портах, если сравнивать период в 
девять месяцев 2014 года и нынешнего года, 
прирост объема груза угля составляет 60%. 
В свою очередь, в латвийских портах, если 
сравнить данные периоды, объем груза угля 
сократился приблизительно на 10%.

В сентябре этого года БАТЛ подала премье-

ру, министру сообщения, министру экономи-
ки, министру финансов и совету ГАО «Latvijas 
dzelzceļš» план действий, разработанный экс-
пертами отрасли и предприятиями, с призывом 
срочно начать действовать, поскольку перего-
воры с ответственным Министерством сообще-
ния зашли в тупик. Ассоциация, видя реальную 
ситуацию на рынке и в регионе, не может согла-
ситься с точкой зрения, выражаемой министер-
ством, что ситуация в отрасли стабильна и нет 
необходимости в каких-либо дополнительных 
мероприятиях для ее спасения. 

В настоящее время, по заданию Комиссии 
Сейма по народному хозяйству, аграрной 
и региональной политике и охране среды, 
ответственное Министерство сообщения до 
декабря этого года должно разработать виде-
ние долгосрочного развития отрасли. 
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ВЫКУПИ ТО, ЧТО ТЕБЕ ПРИНАДЛЕЖИТ
Детство Аусмы прошло в волости Зиру, 

затем – восемь лет в суровой Сибири, куда 
девочку вместе с матерью и бабушкой 
вывезли, когда ей было девять лет. После 
смерти «отца народов» Аусма вернулась в 

Они 
погасили 
огонь 
моего 
рода
Вентспилчанка Аусма 
Гредзена время от времени 
пыталась разобраться, как ее 
дед, латышский крестьянин 
и ремесленник Янис, и его 
дальние предки получили 
фамилию «Игнис», что по-
латыни означает «огонь». 
Возможно, такой фамилией 
наделил их образованный 
местный барон, отметив 
какой-либо из особых 
талантов? А может быть, 
они привезли ее с собой, 
когда прибыли из Литвы или 
Пруссии, где встречаются 
слова с подобным корнем? 
Не исключено, что фамилия 
«Игнис» образована от ныне 
забытого названия местечка 
неподалеку или прозвища, 
данного слуге, которое 
позднее было закреплено в 
документах. Аусме хотелось 
бы гордиться фамилией 
предков и связывать ее 
со словом «огонь», в то 
же время она с грустью 
отмечает, что носителей 
когда-то распространенной 
фамилии в ее родной Зирской 
волости больше нет. Судьбы 
представителей рода 
Игнисов, как и многих других, 
около семидесяти лет назад 
цинично разрушила советская 
оккупационная власть. 

родной край, похоронив в промерзшей земле 
Омской области бабушку Анну. Однако в род-
ном доме «Тирумниеки» обосноваться ей не 
было дозволено, так как теперь он принад-
лежал не семье Игнисов, а колхозу. Когда 
в Латвию вернулся отец Фрицис, который 
десять лет провел в Омской тюрьме и на 
поселении в Караганде, и немногим позже 
возвратилась мать Аусмы, Леонарда, дом, 
который временные постояльцы запустили, 
колхоз был готов продать им за 900 рублей. 
В то время у семьи уже была какая-никакая 
работа и местожительство в Вентспилсе, 
совместно рассудили, что это издеватель-
ство над безвинно репрессированными, 
которое основано на законах оккупантов, – 
заставлять платить за собственность, кото-
рая принадлежит им перед Богом и перед 
людьми. Да и с деньгами было очень тяжело: 
на какую работу могли претендовать быв-
шие высланные… Развалины здания и 24 
гектара земли Аусма потребовала и верну-
ла себе после восстановления независимо-
сти, но тогда уже не было ни сил, ни средств 
строить в деревне новый дом и ухаживать 
за запущенной землей. За символическую 
плату Аусма отдала ее дальней родствен-
нице, но и у нее ничего не получилось с ее 
использованием. 

ВМЕСТО МЕНЯ РЕШИЛА 
ЖЕСТОКАЯ ВЛАСТЬ

«Вернувшись после депортации, отец и 
его брат Мартиньш, тоже репрессирован-
ный, построили дом на улице Саулес (тогда 
– Комсомольской). Прежнее название улице 
вернули только после восстановления неза-
висимости, символически пообещав более 
светлое будущее жильцам домов, располо-
женных на ней. Многие это действительно 
ощущают, и я пока не жалуюсь ни на достаток, 
ни на здоровье. К одиночеству начала привы-
кать, навещаю родителей и мужа Альфреда 
на Лесном кладбище, которое находится 
неподалеку. Встречаюсь с Валдой, с кото-
рой познакомилась в Сибири, с другими, кого 
постигла такая же участь и кто собирается 
в Объединении политически репрессирован-
ных Вентспилсского края. По сравнению со 
мной многие из них намного, намного силь-
нее пострадали в условиях коммунистическо-
го геноцида. Я стараюсь понапрасну не бере-
дить свои раны и не думать, что было бы, 
если бы… Ни колесо истории, ни свою судь-
бу повернуть вспять я не в силах. И все же – 
жизнь всего одна. И какая-то жестокая власть 
в то время, когда мне было всего шесть лет, 
решила, как мне ее прожить. Все могло бы 
быть лучше, по-другому, если бы решение 
могла принимать я сама и мои близкие», – по 
словам Аусмы, она редко позволяет себе эти 
тяжелые размышления, предпочитая зани-
маться чем-нибудь полезным дома или в ого-
роде. Но иногда, перебирая старые фотогра-
фии, об этом невозможно не думать. 

«ГИМНАСТЕРКИ» ЛИШИЛИ ОТЦА
Вот совсем маленькая черно-белая фото-

карточка с модными тогда резными края-
ми. Она сделана неизвестным любителем 
в 1946 году в «Тирумниеки», когда там еще 
были любимые мама, папа и песик по клич-
ке Догс. Родители улыбаются, ничто не пред-
вещает того, что буквально через несколько 
месяцев явятся вооруженные люди, говоря-
щие на чужом языке, и силой уведут отца, 
чтобы судить «за предательство родины» и 
заключить в омскую тюрьму. О каком «преда-
тельстве» речь, шестилетняя девочка нача-
ла понимать значительно позже, поскольку 
ни мать, ни бабушка тогда о произошедшем 
в присутствии ребенка не говорили. Конечно, 
она не раз видела фотографии, на которых 
статный отец был в форме латвийского сол-
дата, или наблюдала, как надевается форма 

айзсарга, чтобы отправиться на мероприя-
тия с сослуживцами. Еще девочка замеча-
ла, что эта одежда куда-то пропадала, когда 
на дороге и в поселке появлялись одетые в 
защитные гимнастерки солдаты, говорившие 
на непонятном языке. Со слов мамы и бабуш-
ки, Аусма поняла, что папа каким-то образом 
помогал своим бывшим сослуживцам, кото-
рые с оружием в руках спрятались от чужих 
военных в лесу и хотят бороться с ненавист-
ной властью. Мама называла их лесными 
братьями, втайне готовила и посылала им 
через отца еду. Чужакам это не понравилось, 
хотя сами они в деревенских домах просили 
и масло, и сало. Если не давали, то они отби-
рали силой или воровали. 

«КТО ПОЗАВИДОВАЛ ТОМУ, ЧТО 
У НАС ЕСТЬ ЛОШАДЬ И КОРОВЫ?»

Тогда у отца уже были накоплены строй-
материалы для строительства нового дома, 
Аусма спрашивала, когда родители купят ей 
братика или сестричку…

 «Я своим детским умом не могла понять, 
как в одно мгновение все может быть раз-
рушено. Через три года, за время которых 
мама и бабушка пытались хозяйничать в 
«Тирумниеки» и платить налоги власти, кото-
рая держала в тюрьме отца, пришла и наша 
очередь отправиться в вагонах для скота в 
Сибирь. До сих пор не знаю, какие основа-
ния были для нашей депортации, мать этого 
тоже не понимала. Может быть, кому-то пона-
добились наши три коровы, лошадь и нажи-
тое добро и захотелось использовать ситу-
ацию, чтобы семья «врага народа» исчезла 
из Латвии?» – в голосе Аусмы нет ненави-
сти, только горечь, что обстоятельства окку-
пации кто-то использовал не в политических, 
а в корыстных интересах. По возвращении 
из Сибири, когда в Латвии уже были настро-
ения Атмоды, Игнисы хотели получить вроде 
как установленную по закону компенсацию за 
имущество, конфискованное в послевоенные 
годы. Местная власть ответила, что денег на 
это у нее нет. Вот и все. 

 «ЛАК ДЛЯ ПОЛА» 
ИЗ КОРОВЬИХ ЛЕПЕШЕК

Следующая фотография – уже из Сибири. 
Четыре девочки, сидящие на траве, среди 
них Аусма с соседской собакой, которая 
устроилась возле ее ног. Позади какая-то 
развалюха. Аусма с отцом в Вентспилсе после 

возвращения из депортации.
Дедушка матери Aусмы – Янис (справа)  
на службе в царской армии.

Аусма готова забыть многое из того, что было в прошлом, только не близких, образы которых хранят фотографии.



Адоптированный тобой друг, 
или как выбрать домашнего 
питомца из приюта

Как Латвия 
потеряла 
50 миллионов

Улица Кулдигас 
более 100 лет 
назад

Закалённые 
в Сибири 
«огненные» гены
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В ремя в ожидании Рождества для каж-
дого из нас особенное. Все мы хотим 
быть вместе со своими близкими, не 

так ли? Порадовать их. Одарить подарками.  
Хорошо провести выходные с полными живо-
тами, некоторые, возможно, хотели бы пла-
вать в «реках горячего вина» …  Но сколько 
из нас вообще задумываются о своих близких 
так, как это полагается. Сколько из нас пони-
мают и проживают сердцем время Адвента? 
Редко кто.  Подготовка к Рождеству через 
недели Адвента – это, право, совсем не время 
для громких гуляний с мыслью: «чем ближе 
Рождество, тем большая «тусовка»». 

Время Адвента в христианской церкви и, 
по правде говоря, в жизни каждого из нас 
– это очень особое время раздумий. С пер-
вой зажжённой свечой во время Адвента мы 
начинаем период глубоких раздумий, чтобы 
каждый мог подготовиться к этому подлин-
ному моменту ожидания наступающего чуда 
Рождества. Ярким символом является венок 
Адвента с четырьмя свечами. Зажжем новую 
свечу в каждое воскресенье. Яркий свет свечи 
приближает нас к главному событию – празд-
нику Рождества Христова.  

Время Адвента в наш век технократии, дар-
моедов, накопительства, “беэмвешников» и 
распутства имеет особо важное значение, и 
каждый из нас должен остановиться, чтобы 
обдумать свои поступки, отложить в сторону 
свои эгоистичные склонности и влечения, очи-
стить свою совесть. Это особенное время и 
для того, чтобы каждый из нас открыл в своём 
сердце миссию милосердия. Помогите своим 
близким, помогите своим друзьям и знако-
мым. Время Адвента – это время подготовки 
к чему-то особенному, когда Христос прихо-
дит в жизнь, мысли и сердце каждого из нас. 
Хотя для большей части только на короткий 
момент, когда слушаем проповедь священни-
ка, и всё же – это тот момент, когда мы сами 
можем стать более зрячими, в сердце и мыс-
лях более чистыми.   

В городе есть свои хорошие вещи, но есть 
и такие, которые не приемлемы для благораз-
умно думающего человека. Главное – понять 
друг друга, быть услышанным и разговари-
вать, как это положено светлым людям. Мы не 
создадим ни Вентспилс, ни Латвию такой, где 
каждый будет жить с гордостью, если будем 
стремиться к удовлетворению своих влече-
ний: жажда власти, диктатура, «20% став-
ка», всегда навязывать свою точку зрению 
всем и быть специалистом во всех областях. 
Вообразить, что с такими действиями ты бес-
смертен и всегда будешь в эпицентре, в боль-
шей степени наивно.  

Многие из нас хорошо знают известную 
цитату Райниса. Трудно меняться внутрен-
не, в своей убеждённости, однако это не 
является невозможным. Подумаем каждый 
о себе в течение этих ближайших четырёх 
недель, что мы можем сделать на благо дру-
гих.  Обдумаем свои поступки в течение этого 
года и наберемся смелости признать свои 
неудачи, не обманывая себя, прислушаем-
ся к тем, кто рядом, и что не менее важно, к 
каждому вентспилчанину. Только во всех нас 
вместе есть сила, если только мы хотим сде-
лать Вентспилс снова процветающим горо-
дом. Подай руку другому первым, открой 
своё сердце, и пусть в твоём сердце будут 
только светлые мысли. И не только во время 
Адвента, но и после него – в каждый последу-
ющий день нашей общей жизни.  

С искренними пожеланиями  
света в душе, 

ваша газета Ventspilnieks.lv

С большой серьёзностью 
и желанием 
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Оппозиционные депутаты 
Вентспилсской городской 
думы обратились в городскую 
думу с заявлением, призывая 
больше не включать в 
бюджеты муниципальных 
учреждений, обществ 
капитала, обществ и 
Управления Вентспилсского 
свободного порта расходы, 
которые обеспечивают 
желания отдельных 
должностных лиц и выплату 
им суперзарплат. Также 
депутаты призывают 
самоуправление отказаться 
от услуг обществ 
«Агентство развития 
Вентспилса» и «Ассоциация 
развития бизнеса», 
поскольку обязанности, 
делегированные упомянутым 
организациям, по сути, 
являются задачей думских 
структур. 

На Новогодний салют самоуправле-
ние города Вентспилса снова истра-
тит значительную сумму, на сей раз на 
фейерверк город из своего кармана 
истратит 22 912 без налога на добав-
ленную стоимость (НДС), свидетель-
ствует сообщение Бюро по надзору за 
закупками в интернете. 

На Новогодний салют дума  
снова истратит почти 23 000 евро

Г азета «Ventspilnieks.lv» уже писа-
ла, что в последние годы все 
праздничные фейерверки как на 
государственные праздники, так 
и праздники города Вентспилса 

и на Новый год устраивает одно и то 
же предприятие – ООО «International 
Fireworks Design», которое в прошлом 
году работало с оборотом в 243 208 евро 
и завершило год с прибылью только в 
7032 евро, свидетельствует доступная в 
отчете базы данных информация пред-
приятий «Firmas.lv».

Этим летом фейерверк на празд-
ник города Вентспилса обошёлся в 23 
601 евро без НДС. Это было несколь-
ко меньше, чем в прошлом году, одна-
ко по-прежнему гораздо больше, чем в 
других больших городах, включая Ригу. 
Праздничный салют на 18 ноября из кар-
мана города обошёлся в 24 235 евро без 

НДС. Если еще подсчитать затраты на фей-
ерверк на праздник города Вентспилса, то 
общая сумма более, чем огромная, и всё это 
деньги налогоплательщиков.  

Для сравнения – в прошлый новогодний 
праздник на праздничный салют в городе 
Вентспилсе было истрачено 22 900 евро без 

НДС, в то время как Рига на праздничный 
салют истратила на 5262 евро меньше – в 
столице фейерверк обошёлся в 17 638 евро 
без НДС. В то же время, например, в Лиепае 
самоуправление города Лиепая на празд-
ничный новогодний салют истратило только 
4590 евро. 

Депутаты от объединенного списка призывают 
прекратить растрачивать деньги налогоплательщиков

ЗА ЧТО ВЫПЛАЧИВАЮТСЯ СОТНИ 
ТЫСЯЧ ИЗ ДЕНЕГ ВЕНТСПИЛЧАН? 

В отношении вклада упомянутых него-
сударственных организаций и дублиро-
вания их функций с думскими структура-
ми существует несколько вопросов, на 
которые не получены ответы. Например, 
если уж самоуправление создало 
Городской отдел по маркетингу и Совет 
по маркетингу Вентспилсской городской 
думы, в задачи которых, помимо проче-

го, входит координация реализации город-
ского плана маркетинговой стратегии и над-
зор за маркетинговой стратегией, то почему 
же маркетинговую стратегию Вентспилса в 
Риге еще в 2014 году разработало общество 
«Агентство развития Вентспилса», участни-
ком которого является Вентспилсское само-
управление? Если уж вопросом узнаваемо-
сти города и другими вопросами маркетинга 
занимается упомянутое общество, то почему 
же думе нужны еще два структурных под-
разделения, связанные с решением мар-
кетинговых вопросов? А может быть, вся 
соль – в проверенной годами системе зар-
плат в упомянутых обществах (и еще других) 
члена правления и президента Лембергса? 
Например, если в Вентспилсской думе 
отстраненный от выполнения должностных 
обязанностей председатель думы в 2016 
году в качестве зарплаты получил 19 372 
eвро, то в «Агентстве развития Вентспилса» 
– 91 560 eвро. С момента своего основа-
ния в 2005 году общество обеспечило госпо-

дину Лембергсу 799 629 eвро. К тому же, 
нужно учитывать, что декларируемые функ-
ции упомянутого общества – способствовать 
экономическому и социальному развитию 
Вентспилса – должны обеспечивать сама 
дума, ее учреждения, общества капитала 
и Управление Вентспилсского Свободного 
порта, функции которого полностью совпа-
дают с функциями еще одного общества, 
которым руководит Лембергс, – «Ассоциация 
развития бизнеса». В связи с чем закономер-
ным является предложение депутатов оппо-
зиции – Гирта Валдиса Кристовскиса, Айвиса 
Ландманиса, Ивара Ландманиса и Даце 
Корны – в бюджетах общества «Агентство 
развития Вентспилса» и других думских 
структур больше не предусматривать рас-
ходов, которые связаны с оплатой работы 
председателя Вентспилсской думы и пред-
седателя Управления Вентспилсского сво-
бодного порта Айвара Лембергса и других 
его расходов. 


